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I enlighet med § 49 regeringsformen och § 2 riksdagsordningen sammanträdde 
andra kammaren här i huvudstaden i den uti riksdagens hus för kammaren an
ordnade samlingssalen.

Lördagen den 10 januari
Kl. 11.00

§ 1

Hälsningsanförande

Sammanträdet öppnades av represen
tanten för Stockholms stad herr ERLAN
DER såsom den ledamot, vilken bevistat 
de flesta riksdagarna, med följande ord:

Ärade kammarledamöter! Enligt 
grundlagens bud hälsar jag er välkomna 
till årets riksdagsarbete.

1970 års riksdag är tvåkammarsyste- 
mets sista. Genom enkammarsystemets 
införande förverkligas väsentliga delar 
av den författningsreform, vars slutgil
tiga utformning alltjämt är föremål för 
grundlagberedningens prövning.

Tidigare avgörande förändringar av 
vår konstitution — 1809, 1865 och 1919 
— föregicks av våldsamma meningsbryt
ningar under årtionden. Å ena sidan 
knöts stora förhoppningar, drömmar 
och förväntningar till besluten; å andra 
sidan fanns oro och ångest inför det nya 
och dess risker.

Nuets författningsreform framstår in
te som en lösning av lidelsefullt tillspet
sade motsättningar. I lugn och ro har vi 
diskuterat hur vi skall skapa så goda 
och effektiva arbetsförhållanden som 
möjligt för demokratin och hur vi skall 
underlätta medborgarnas delaktighet 
och medansvar vid utformningen av lan
dets politik.

Det vore värdefullt om tvåkammar- 
systemets sista år användes till att 
grundligt genomtänka på vilket sätt vi 
kan bidra till att detta syfte vinnes. Det 
är möjligt att de nya förhållandena med 
det stora antalet ledamöter samlade i en 
kammare kommer att framtvinga en 
ökad självdisciplin och en förändrad de- 
batteknik. Det skulle vara av värde om 
vi redan vid årets riksdag började träna 
oss för de kommande förändringarna.

Ett nytt årtionde riktar våra tankar 
mot framtiden. Däri ligger något värde
fullt, framför allt för oss riksdagsmän 
som aldrig får glömma att våra beslut i 
nuet ofta har verkningar lång tid fram
över. Vi bör grunda våra beslut på god 
känndom om de framtida utvecklings
tendenserna. Men det är inte så att vi 
skall passivt acceptera vad teknik och 
forskning har att bjuda oss. Tvärtom 
kan det vara vår uppgift att undersöka 
huruvida utvecklingen kan innebära ris
ker för den enskilde individen. Om så 
är fallet måst vi som samhällets repre
sentanter söka skydda människan.

Ett område där dessa förhållanden 
framstår med särskild vikt är den för 
alla människor betydelsefulla frågan om 
vår miljö. Här kan inaktivitet och un
derlåtenhet från samhällets sida utgöra 
ett ödesdigert hot mot de enskilda män
niskorna. Sverige har på detta område 
ett alldeles särskilt ansvar. På svenskt 
initiativ beslöt FN:s generalförsamling 
1968 att under 1972 hålla en internatio-
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Hälsningsanförande
nell konferens om den mänskliga miljön 
för att bidra till en internationell sam
ordning och ett internationellt tänkan
de i dessa globala frågor. Strax före jul 
antogs också vår inbjudan att förlägga 
konferensen till Sverige.

Frågan om vår miljö — ytterst frågan 
om vår möjlighet att överleva — är ett 
område där enskilda människor har 
möjligheter att påverka utvecklingen. 
Även ett litet land som Sverige kan här 
påverka det internationella skeendet. 
Vad som hänt på miljövårdens område 
är ett tecken på ökat medinflytande och 
öppnar möjligheter till mera direkta 
kontakter mellan opinion och parla
mentariker.

Inom miljöpolitiken framträder nöd
vändigheten av ett nära samarbete mel
lan individerna och samhället med sär
skild styrka. Vi måste ha klart för oss 
att här som på nästan alla de områden 
vi behandlar gäller att vi har behov av 
medborgarnas delaktighet och engage
mang vid politikens utformning. Ett så
dant medborgarengagemang är i läng
den det enda hållbara svaret på talet 
om de kriser som demokratin för när
varande genomlever.

Med dessa ord, ärade kammarledamö
ter, ber jag att än en gång få hälsa er 
välkomna till årets riksdagsarbete.

Detta anförande åhördes av kamma
rens ledamöter stående.

§ 2
Herr ordföranden tillkännagav, att 

han anmodat undertecknade att föra 
protokollet till dess sekreterare hunnit 
utses ävensom att kanslipersonal blivit 
av honom till erforderligt antal för till
fället antagen; och blev dessa åtgärder 
på framställd proposition av kammaren 
godkända.

§ 3
Upplästes följande till kammaren in

komna protokoll angående den i § 32

riksdagsordningen föreskrivna full- 
maktsgranskningen:

DEPARTEMENTSPROTOKOLL
8.1.1970

Granskning av fullmakter för ledamöter 
av riksdagens andra kammare

Till justitiedepartementet har från 
länsstyrelsen i Stockholms län inkom
mit fullmakter för redaktören Folke 
Björkman och statssekreteraren Sven- 
Göran Olhede som vid nya röstsam
manräkningar utsetts till ledamöter av 
riksdagens andra kammare i stället för 
avgångna ledamöter av kammaren.

Kungl. Maj :t har den 19 december 1969 
förordnat att granskning av fullmakter
na skall företas inför statsrådet Carl 
Lidbom.

Granskning av fullmakterna företas 
enligt § 32 riksdagsordningen.

Av fullmäktige i riksbanken är her
rar Wärnberg, Bengtson och Nilsson 
närvarande vid granskningen och av 
fullmäktige i riksgäldskontoret her
rar Östman, Fredriksson och Lindmark.

Någon anmärkning framställs ej mot 
fullmakterna.

Protokoll över granskningen skall till
sammans med fullmakterna överlämnas 
till andra kammaren.

Enligt uppdrag 
Margit Hirén

Vid detta protokoll var fogade de däri 
omförmälda fullmakterna för herrar 
Folke Björkman och Sven-Göran Olhe
de att inträda såsom ledamöter av kam
maren för tiden till den 1 januari år 
1971 efter herr Bohman respektive herr 
Gustafsson i Stockholm.

§ 4
Företogs upprop av kammarens leda

möter.
Vid uppropet befanns herrar Ahl- 

mark, Zetterström, Dahlgren, Karlsson 
i Olofström, Nilsson i Bästekille, Clark- 
son och Dockered vara frånvarande.
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Herrar Ahlmark, Karlsson i Olof- 
ström, Nilsson i Bästekille, Clarkson 
och Dockered hade i till kammaren in
givna ansökningar, som nu upplästes, 
anhållit om ledighet från riksdagsgöro- 
målen, herr Dockered med åberopande 
av läkarintyg.

Herrar Zetterström och Dahlgren ha
de genom telefonsamtal till kammarens 
kansli anmält att de på grund av sjuk
dom icke kunde närvara vid uppropet.

§ 5
Anställdes val av talman; och befanns 

efter valets utgång till talman ha blivit 
utsedd herr Allard med samtliga av
givna eller 221 röster.

§ 6
Företogs val av förste vice talman.
Efter det valsedlarna blivit öppnade 

och uppräknade befanns valet hava så 
utfallit, att 175 röster tillfallit herr von 
Friesen och 2 herr Cassel.

Kammaren hade alltså till förste vice 
talman utsett herr von Friesen.

§ 7
Anställdes val av andre vice talman.
Sedan valsedlarna öppnats och upp

räknats befanns 171 röster hava tillfal
lit herr Cassel och 2 herr von Friesen.

Kammaren hade alltså till andre vice 
talman utsett herr Cassel.

§ 8
Herr ERLANDER, som nu lämnade 

talmansplatsen, yttrade därvid till herr 
talmannen:

Jag ber att få överlämna talmansklub
ban till herr talmannen.

Herr TALMANNEN intog talmansplat
sen och anförde:

Herr ålderspresident, ärade kammar
ledamöter! Jag tackar å egna och herrar 
vice talmäns vägnar för det förtroende 
som talmansvalen innebär för oss.

§ 9
Upplästes ånyo och lades till hand

lingarna under § 4 här ovan omförmäl- 
da ansökningar.

Ansökningarna var så lydande:

Till Riksdagens andra kammare
Anhåller härmed om ledighet från 

riksdagsarbetet till den 15 januari på 
grund av studieresa i Israel.

Stockholm den 2 januari 1970
Per Ahlmark

Till Riksdagens andra kammare
På grund av utlandsresa anhålles här

med vördsamt om ledighet från riks
dagsarbetet lördagen den 10 jan. 1970.

Olofström den 23 december 1969 
Eric Karlsson

Till Riksdagens andra kammare
Härmed anhålles om ledighet från 

riksdagsgöromålen under tiden 10/1— 
12/1 1970 för enskilda angelägenheters 
ordnande.

Bästekille den 5 januari 1969
Jöns Nilsson

Till Riksdagens andra kammare
På grund av utlandsvistelse får jag 

härmed anhålla om ledighet lördagen 
den 10 januari 1970.

Hälsingborg 27 november 1969
Rolf Clarkson

Till Riksdagens andra kammare
Med stöd av medsänt läkarintyg får 

jag meddela att jag på grund av sjuk
dom är förhindrad att infinna mig vid 
uppropet den 10 januari 1970, samt an
håller med stöd av samma intyg om le
dighet till den 16 januari detta år.

Järns Gård, 440 07 Sjövik den 8 janu
ari 1970

Robert Dockered
Kammaren biföll dessa ansökningar.

I detta sammanhang beviljades her
rar Zetterström och Dahlgren ledighet 
från riksdagsgöromålen innevarande 
dag.
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Meddelande ang. sammanträdestider, 
m. m.

Härefter upplästes följande till kam
maren inkomna ansökan:

Till Riksdagens andra kammare
Härmed anhåller jag om ledighet från 

riksdagsarbetet under tiden den 12 och 
den 13 januari 1970 på grund av ut
landsresa.

Stockholm den 10 januari 1970
Tage Erlander

Kammaren biföll denna ansökan.

§ 10
Föredrogs åter det under § 3 här 

ovan intagna protokollet, varefter kam
maren beslöt att, med godkännande av 
de däri avsedda fullmakterna, lägga 
protokollet till handlingarna.

§ 11
På hemställan av herr talmannen be

slöt kammaren att genast företaga val 
av sekreterare, varefter det sålunda be
slutade valet företogs; och befanns efter 
valsedlarnas öppnande och uppräknan
de valet ha så utfallit, att till sekreterare 
utsetts sekreteraren Sune K. Johansson 
med samtliga avgivna eller 175 röster.

Sedan sekreteraren på kallelse infun
nit sig, meddelade herr talmannen ho
nom underrättelse om valets utgång och 
hälsade honom välkommen.

Protokollföringen övertogs härefter 
av sekreteraren.

Nancy Eriksson Tage Magnusson

§ 12
Herr TALMANNEN yttrade:
Jag får tillkännagiva, att Kungl. Maj:t 

låtit genom offentligt anslag bjuda och 
kalla riksdagens samtliga ledamöter att 
tisdagen den 13 innevarande månad kl. 
11.00 infinna sig i slottskapellet samt, 
efter förrättad gudstjänst, enligt § 34 
riksdagsordningen begiva sig till riks
salen för att där inhämta vad Kungl. 
Maj:t har att meddela riksdagen.

§ 13
Herr talmannen meddelade, att till
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kammarens förfogande överlämnats ett 
antal inträdesbiljetter till rikssalen vid 
riksdagens öppnande, och hemställde, 
att fördelning av dessa biljetter finge 
ske genom kammarens kansli med iakt
tagande, att de för ledamöterna från 
var och en av rikets valkretsar avsedda 
biljetterna utlämnades till valkretsens 
äldste närvarande representant, som se
dermera finge ombesörja den vidare ut
delningen.

Detta förslag blev av kammaren bi
fallet.

§ 14
Meddelande ang. sammanträdestider, 

m. m.

Herr TALMANNEN anförde:
Till kammarens ledamöter har utde

lats bl. a. en preliminär plan för sam
manträdena under vårsessionen 1970. 
Därav framgår bl. a. att val av ledamö
ter och suppleanter i utskott avses skola 
äga rum vid sammanträdet torsdagen 
den 15 januari kl. 10.00, att remissdebat
ten, såsom tidigare preliminärt medde
lats, kommer att ta sin början onsdagen 
den 21 januari kl. 10.00 och att en utri
kes- och handelspolitisk debatt hålles 
onsdagen den 18 mars, då sammanträdet 
likaledes börjar kl. 10.00.

Av planen framgår vidare att fråge
stunderna i allmänhet förlägges till tors
dagarna och liksom hittills tar sin bör
jan kl. 15.30 i andra kammaren. Första 
kammarens frågestunder börjar kl. 15.00 
eller en timme tidigare än förut. Den 
första frågestunden kommer att äga rum 
torsdagen den 22 januari kl. 10.00, d.v. s. 
vid början av den andra remissdebatt
dagen.

I en stencilerad sammanställning har 
lämnats vissa meddelanden angående 
riksdagens arbete m. m. under vårsessio
nen.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 12.02.

In fidem
Sune K. Johansson
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Tisdagen den 13 januari
Kl. 10.30

§ 1
På förslag av herr talmannen, som 

förklarade sig ha om tiden för valen 
samrått med första kammarens talman, 
beslöt kammaren att vid plenum onsda
gen den 14 innevarande januari före
taga val av fyra ledamöter i talmans
konferensen, två kanslideputerade samt 
sex ledamöter att jämte talmannen och 
vice talmännen tillsätta tjänstemän hos 
kammaren.

§ 2
På förslag av herr talmannen, som 

förklarade sig ha om tiden för jämväl 
dessa val samrått med första kamma
rens talman, beslöt kammaren att vid 
plenum torsdagen den 15 i denna må
nad företaga val av dels ledamöter och 
suppleanter i de ständiga utskotten, dels 
revisorer och revisorssuppleanter för 
granskning av statsverkets, riksbankens 
och riksgäldskontorets tillstånd, styrel
se och förvaltning, dels ock ledamöter i 
krigsdelegationen.

§ 3
Herr talmannen och kammarens leda

möter begav sig kl. 10.45 till slottska
pellet, där riksdagspredikan hölls av 
kyrkoherden i örgryte pastorat, pros
ten Nils Oderstam. Efter slutad guds
tjänst begav sig kammaren till rikssalen. 
Hans Maj:t Konungen öppnade där riks
dagen med ett tal. Sedan första kamma
rens talman härefter framfört första 
kammarens vördnad, framträdde AND
RA KAMMARENS TALMAN och ytt
rade:

Eders Majestät!
Den vilja till minskning av spänning

en mellan öst och väst som gjort sig 
märkbar utgör en ljuspunkt i den utri
kespolitiska situationen, som för övrigt 
kännetecknas av osäkerhet och konflik
ter. Försämringen av krisläget i Mel
lersta östern, det fortsatta kriget i Viet
nam och de tragiska förhållanden som 
Nigeriakonflikten orsakat ger anledning 
till allvarlig oro. Liksom tidigare bör 
vårt land fortsätta att ge sitt fulla stöd 
till och aktivt medverka i Förenta na
tionernas arbete för fred och samför
stånd mellan länder och folk och för 
en begränsning av den militära upp
rustningen.

Situationen i utvecklingsländerna och 
då särskilt de krigsdrabbade område
na, där nöden är skrämmande stor, ta
lar starkt för ökade biståndsinsatser 
från vårt land för att bringa hjälp och 
främja en fredlig utveckling.

Den ekonomiska utvecklingen i vårt 
land, som visar ökad produktionskraft, 
lugn prisutveckling och stark tillväxt av 
våra samlade resurser, har skapat un
derlag för väsentliga insatser för större 
trygghet och ökad jämlikhet.

Förslaget om en skattereform som ger 
de lägre inkomsttagarna en skattelätt
nad hälsas med tillfredsställelse.

En fortsatt utbyggnad av den sociala 
omvårdnaden är också av hög angelä- 
genhetsgrad. Höjningen av folkpensio
närernas standard och det ökade stödet 
åt barnfamiljerna utgör betydande och 
välkomna förbättringar. Utbyggnaden 
av arbetsmarknadspolitiken med sär
skilda insatser för de grupper som har 
svårast att hävda sig på arbetsmarkna
den är betydelsefull liksom den före
slagna lagstiftningen om 40 timmars ar
betsvecka.

De ökade insatserna för kultur, Torsk-
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ning och utbildning, speciellt vuxenut
bildningen, tillgodoser angelägna be
hov. En fortsatt utbyggnad av det stat
liga stödet till ungdomsorganisationer
nas verksamhet och till idrottsrörelsen 
är av stort värde såväl för nuet som för 
framtiden.

I medvetande om sitt stora ansvar 
kommer andra kammaren att i positiv 
anda och med sedvanlig omsorg pröva 
de förslag Eders Majestät förelägger 
riksdagen.

Andra kammaren betygar Eders Ma
jestät sin stora aktning och vördnad.

Till envar av talmännen överlämnades 
nu ett exemplar av dels Kungl. Maj:ts 
proposition nr 1, angående statsverkets 
tillstånd och behov under budgetåret 
1970/71, dels ock Kungl. Maj:ts berät
telse till 1970 års riksdag om vad i ri
kets styrelse sig tilldragit, varefter cere
monin på rikssalen avslutades; och åt
skildes kammaren vid utgåendet från 
rikssalen, enligt beslut fattat före av
gången från dess samlingsrum.

In fidem
Sune K. Johansson

Onsdagen den 14 januari
Kl. 11.00

§ 1
Företogs val av fyra ledamöter i tal

manskonferensen; och blev därtill ut
sedda

herr Gustafson i Göteborg (fp), 
herr Hedlund (ep), 
herr Holmberg (m) och 
herr Martinsson (s), 
envar med 102 röster.

§ 2
Anställdes val av två kanslideputera

de. Därvid lämnades på begäran ordet 
till

Herr ANDRE VICE TALMANNEN, 
som yttrade:

Herr talman! För vart och ett av de 
ytterligare val som skall företagas vid 
detta plenum ber jag att få avlämna en 
gemensam lista, vilken godkänts av de 
av kammaren valda ledamöterna i tal
manskonferensen. Varje lista upptar 
namn å så många personer, som det 
ifrågavarande valet avser.

Den av herr andre vice talmannen be
träffande detta val avlämnade listan

upptog under partibeteckningen »Ge
mensam lista» följande namn:

Kristenson (s)
Hyltander (fp).

Sedan herr talmannen för kammaren 
uppläst denna lista, blev den av kam
maren godkänd; och förklarades herrar 
Kristenson och Hyltander utsedda till 
kanslideputerade.

§ 3
Företogs val av sex ledamöter att 

jämte herr talmannen och herrar vice 
talmän tillsätta tjänstemän hos kamma
ren.

Herr andre vice talmannen avlämna
de en lista, som under partibeteck
ningen »Gemensam lista» upptog föl
jande namn:

Bengtsson i Landskrona (s)
Franzén i Motala (s)
Rask (s)
Wahlund (ep)
Nelander (fp)
Ringaby (m).
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Sedan herr talmannen för kammaren 
uppläst denna lista, blev den av kam
maren godkänd; och förklarades de 
personer, vilkas namn upptagits å den
samma, utsedda till kanslitillsättare.

§ 4
Ordet lämnades på begäran till

Herr ANDRE VICE TALMANNEN, 
som anförde:

Herr talman! Jag hemställer, att kam
maren måtte vid plenum i morgon, tors
dagen den 15 januari, utse suppleanter 
i de ständiga utskotten till ett antal 
av 21 i konstitutionsutskottet, 36 i stats
utskottet, 22 i bevillningsutskottet och 
allmänna beredningsutskottet, 19 i ban
koutskottet och andra lagutskottet, 20 i 
jordbruksutskottet samt 18 i vart och 
ett av de övriga utskotten utom i utri
kesutskottet, där antalet grundlagsenligt 
skall vara åtta.

Denna hemställan bifölls.

§ 5
Interpellation ang. en förbättrad före

tagsdemokrati inom LKAB

Ordet lämnades på begäran till

Fru MARKLUND (vpk), som yttrade:
Herr talman! Under de senaste årens 

debatt om de anställdas situation i de 
statsägda företagen har ofta betonats 
hur nödvändigt det är att dessa företag, 
liksom de kommunalägda, går i spetsen 
när det giiller att genomföra företags
demokrati. Detta är betydelsefullt inte 
bara ur allmänt demokratisk synpunkt, 
utan också därför att stats- och kom- 
munalägda företag som fungerar riktigt 
i dessa avseenden är det bästa argumen
tet mot de invändningar som brukar re
sas mot statsdrift. Att företagsdemo

krati inte endast eller ens i första hand 
är en teknisk fråga utan någonting som 
gäller människovärde och social rätt
visa har tydligt framgått av konflikten 
vid LKAB:s förvaltningar i Malmfäl
ten.

Den 20 februari i fjol beskrev indu
striministern i ett svar på enkla frågor, 
som bl. a. föranletts av de 31 teser som 
LKAB låtit amerikansk »expertis» utar
beta, LKAB som ett av de svenska före
tag som gjort mest när det gällt att en
gagera de anställda i frågor som rör fö
retaget. Mot bakgrunden av den åbero
pade konflikten, som till inte ringa del 
föranletts just av att de arbetande sak
nar inflytande över sin arbetsmiljö och 
över företagets utveckling, framgår det 
klart att vad som hittills gjorts är helt 
otillräckligt, oavsett jämförelser med 
andra företag.

När det gäller Malmfälten, som helt 
domineras av LKAB, är situationen för 
de anställda alldeles speciell. På orter 
med en differentierad arbetsmarknad 
har den enskilde ändå vissa möjligheter 
att reagera mot otrivsel i arbetet -— vare 
sig otrivseln förorsakas av en förned
rande övervakning i arbetet, översitte
ri från arbetsledningens sida, en fysiskt 
ohälsosam arbetsmiljö eller andra om
ständigheter —■ genom att byta anställ
ning. För den övervägande delen av 
gruvarbetarna är denna möjlighet 
stängd. Bl. a. på grund av dessa spe
ciella förhållanden har staten-arbetsgi- 
varen ett alldeles speciellt ansvar.

Oavsett om LKAB-ledningen hävdar 
att man har ett långtgående och ambi
tiöst program för att utveckla företags
demokratin kvarstår det faktum att 13 
år efter det att LKAB blev helt statligt 
har inte de anställda upptäckt att deras 
situation på arbetsplatsen förbättrats. 
För de flesta yrkeskategorierna har den 
hårda rationaliseringen och produkti
vitetsökningen inneburit en hårdare ar- 
betspress och större otrivsel. En änd
ring av dessa förhållanden kräver ome
delbara åtgärder.
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Med hänvisning till det anförda ber 
jag att till statsrådet och chefen för in
dustridepartementet få ställa följande 
fråga:

När avser statsrådet att vidta sådana 
åtgärder att de anställdas mest elemen
tära krav på medbestämmande och in
flytande i LKAB tillgodoses — exempel
vis genom avskaffande av arbetsgiva
rens ensidiga rätt att antaga och avske
da arbetare, genom vetorätt för de an
ställda vid tillsättande av arbetsledare 
och så att omflyttningar inom företa
get inte leder till sänkt inkomst?

Denna anhållan bordlädes.

§ 6
Interpellation ang. verkställigheten av 
påföljd av brott begånget i annan 

europeisk stat

Ordet lämnades på begäran till

Herr WIKLUND i Stockholm (fp), 
som yttrade:

Herr talman! De allt livligare kom
munikationerna mellan jordens länder 
skapar en rad förut tämligen okända 
problem. Ett av dessa är att personer, 
som begår brott under utomlandsvistel- 
se, i vanliga fall ställs inför domstol och 
att ådömd påföljd också verkställes i 
det land, där brottet begåtts. En svensk 
medborgare, som allvarligt bryter mot 
kriminallag i t. ex. Turkiet kan komma 
att ådömas påföljd, som sålunda sedan 
verkställes i en turkisk fångvårdsan- 
stalt, där på grund av språksvårigheter 
verbal kontakt mellan honom och per
sonalen oftast är utesluten och bl. a. 
behovet av föda på grund av andra 
kostvanor än de svenska kan vålla 
mycket svåra problem. Antalet sådana 
fall ökar i samma mån som det inter- 
europeiska utbytet i form av t. ex. tu
rism växer.

Motsvarande svårigheter uppstår inom

vårt kriminalvårdssystem, då av svensk 
domstol ådömd påföljd avseende t. ex. 
en turkisk medborgare skall verkställas 
här.

För de nordiska länderna finns se
dan 1963 en överenskommelse om in
bördes samarbete angående verkställig
het av påföljd (med den s. k. nordiska 
verkställighetslagen som konsekvens — 
lagen den 22 maj 1963 om samarbete 
med Danmark, Finland, Island och 
Norge angående verkställighet av straff 
m. m.). Särskilt stor betydelse har den
na överenskommelse för lagöverträda
re hemmahörande i Finland, vilka 
ådömts påföljd i annan nordisk stat 
t. ex. Sverige. Vanligen kan dessa lag
överträdare inte tala svenska. Tillgång
en till finsktalande kriminalvårdsperso- 
nal är starkt begränsad. Med stöd av 
den nämnda lagstiftningen kan den 
dömde numera överföras till Finland 
för påföljdens verkställande där.

En liknande överenskommelse avse
ende de europeiska staterna (eller stör
re delen av dessa) måste av ovan an
tydda skäl anses angelägen. En sådan 
kan också — som erfarenheterna av 
den nordiska verkställighetslagen visar 
— få viss betydelse som en åtgärd att 
minska belastningen på kriminalvår
dens anstalter i Sverige med en rad 
problem sammanhängande med lag
överträdare hemmahörande i andra 
europeiska länder och kan sålunda in
nebära en lättnad inte endast för den 
dömde utan även för kriminalvården i 
vårt land.

Med hänvisning till vad sålunda an
förts får jag anhålla om andra kamma
rens tillstånd att till statsrådet och che
fen för justitiedepartementet få ställa 
följande frågor:

1. År herr statsrådet villig att lämna 
kammaren en redogörelse för hur långt 
planerna fortskridit på en överenskom
melse med syfte att bereda laglig möj
lighet för en medborgare — hemmahö
rande i viss europeisk stat och ådömd
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Interpellation ang. den bebadade ändrade kapitalbeskattningens inverkan på nä
ringspolitik och samhällsekonomi

påföljd i annan sådan stat —- att få på
följden verkställd i hemlandet?

2. Hur bedömer herr statsrådet bred
den av andra europeiska staters stöd 
för en sådan överenskommelse och tids
åtgången för dennas ikraftträdande, 
därest tillräckligt stöd kan uppnås?

3. Anses en överenskommelse av del
ta slag erfordra svensk lagstiftning mot
svarande nordiska verkställighetslagen?

Denna anhållan bordlädes.

Interpellation ang. den bebådade ändra
de kapitalbeskattningens inverkan på

näringspolitik och samhällsekonomi

Ordet lämnades på begäran till

Herr HANSSON i Skegrie (ep), som 
yttrade:

Herr talman! Det har i den offentliga 
debatten förebådats, att en skärpning 
av kapitalbeskattningen skall ingå i den 
skattereform, som skall beslutas av 
1970 års riksdag. Till grund härför av
ses ligga det betänkande, som kapital- 
skatteberedningen lade fram i slutet av 
19(59. Det är enligt min mening väsent
ligt, att arvs- och förmögenhetsbeskatt
ningen tillvaratas som fördelningspoli- 
tiskt instrument. Men lika viktigt måste 
det vara, att beskattningen får en så
dan utformning, att en god ekonomisk 
tillväxt kan upprätthållas i näringsli
vet till förmån för alla grupper. Den 
avvägning som sålunda är nödvändig 
måste baseras på ingående analyser av 
kapitalbeskattningens samhällsekono
miska och näringspolitiska verkningar.

Enligt min mening är det från dessa 
utgångspunkter anmärkningsvärt, att 
kapitalskatteberedningens majoritet fö
reslagit en särskilt kraftig skatteskärp- 
ning i de förmögenhetsskikt som främst 
representerar familjeföretagen. En bård 
skärpning föreslås särskilt för skiktet 
2* — Andra kammarens protokoll 1970.

närmast över 500 000 kronor, trots att 
det i betänkandet redovisats att förmö- 
genhetsägare i detta skikt redan vid nu
varande förhållanden haft svårigheter 
att behålla kapitalet till följd av beskatt
ningen. Bakom utredningsmajoritetens 
förslag ligger inte några som helst eko
nomiska undersökningar och utred
ningar om vilka konsekvenser förslaget 
kan få i näringspolitiska och samhälls
ekonomiska hänseenden. Ej heller har 
man undersökt hur konkurrenssituatio
nen kan förändras för sådana delar av 
näringslivet, som redan nu har svårig
heter. Exempelvis borde jordbrukets si
tuation inför Nordek ha klarlagts, sär
skilt med hänsyn till att Danmark och 
Norge nyligen beslutat om en gynnsam
mare kapitalbeskattning.

Inom utredningen har, såsom fram
går av betänkandet, påyrkats analyser 
angående exempelvis den förräntning, 
som erfordras för att ett i familjeföre
tag nedlagt kapital skall kunna bevaras 
intakt. Utredningsmajoriteten har emel
lertid förklarat, att man »inte funnit be
hövligt att såsom föreslagits inom be
redningen göra mera ingående samhälls
ekonomiska analyser av verkningarna 
av kapitalbeskattning med olika höjd». 
Anledningen skulle vara, att utrednings
förslaget väntades få »sin genomslags- 
kraft först vid så stora förmögenheter, 
att de inte torde komma att få större 
verkan från här behandlade utgångs
punkter». Utan något som helst siffer
material anser sig utredningsmajorite
ten kunna försäkra: »Vi är också av 
den uppfattningen att de av oss före
slagna kapitalskatterna inte kommer att 
ogynnsamt påverka möjligheterna att 
starta, bevara och utveckla sådana fö
retag som är beroende av att företags
ledaren och hans familj kan behålla 
och förkovra sitt i företaget insatta ka
pital.»

Man kan sålunda konstatera, att ut
redningsmajoriteten dels framhållit, att 
förmögenhetsägare som till mycket stor 

Nr 1
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del måste betecknas som familjeföreta- 
gare redan vid nuvarande skatteförhål- 
landen haft svårigheter att behålla ka
pitalet, dels ansett sig kunna förutsätta, 
att en förhållandevis kraftig skatte- 
skärpning för familjeföretagen inte 
skulle menligt inverka på deras förmå
ga att behålla det i företaget arbetande 
kapitalet. Härvid kan lämpligen erin
ras om att experten inom utredningen 
juris doktor Bertil af Klercker i sitt sär
skilda yttrande ansett sig kunna göra 
uttalandet att »huvudsakligast politiska 
bedömningar synes ha legat bakom den 
föreslagna utformningen av skatteska
lorna och spärreglerna».

Kapitalskatternas utformning är obe
stridligen av mycket stor betydelse för 
tillväxtmöjligheter och konkurrensför
hållanden i näringslivet. Enligt min me
ning har man härvid anledning att sät
ta familjeföretaget i centrum, eftersom 
denna företagstyp måste anses ha stor 
betydelse för vårt näringsliv. Det finns 
exempel på att familjeföretag har fått 
läggas ned eller säljas på grund av att 
de inte kunnat uppfylla de förränt- 
ningskrav, som kapitalbeskattningen 
framtvingat. Det är en utveckling, som 
dessutom leder till en inte önskvärd 
maktkoncentration i näringslivet. En 
skärpt kapitalbeskattning kan påskyn
da denna utveckling genom ökade svå
righeter vid såväl nyetablering som 
övertagande i samband med genera
tionsskifte. Detta gäller framför allt nä
ringsgrenar, där kapitalinvesteringarna 
är stora i förhållande till den inkomst 
som kan uppnås och där ett lösgörande 
av kapital svårligen kan ske utan risk 
för företagets fortsatta bestånd. En nä
ringsgren där speciella svårigheter av 
dessa anledningar kan uppstå är jord
bruket, men liknande förhållanden kan 
inträffa i familjeföretag inom industri, 
handel, hantverk etc.

Kapitalskatteberedningens majoritet 
har i sin motivering hävdat, att dess 
förslag om skattesänkningar för mindre

kapitalbeskattningens inverkan på nä-

förmögenheter skulle t. ex. underlätta 
konsolideringen inom rörelse och jord
bruk. Jag har redan framhållit min 
uppfattning, att detta inte är i överens
stämmelse med verkligheten. Framför 
allt synes utredningsmajoriteten ha för
bisett vad som skett på jordbrukets om
råde under senare år. De jordbruksföre
tag, som skulle få nytta av utrednings- 
majoritetens förslag till skattelättnader, 
är inte av den storleken, att de god
kännes i den jordbrukspolitik, som den 
socialdemokratiska regeringen genom
drev vid 1967 års riksdag. Den av rege
ringen 1967 fastslagna målsättningen 
för jordbrukets storleksrationalisering 
kräver investeringar, som drabbas hårt 
av de nu föreslagna kapitalskatterna. 
Man kan sålunda konstatera önskvärd
heten av bättre korrespondens mellan 
jordbrukspolitik och skattepolitik. Ka
pitalskatteberedningens majoritet tycks 
ha utgått från att kapital är lika skatte- 
kraftigt hur det än är placerat. Så är 
emellertid inte fallet. Knappast någon 
näringsgren torde kräva så stora kapi
talinvesteringar i förhållande till in
komsten som jordbruket. Vissa familje
företag inom andra branscher kan ha 
liknande förhållanden.

Kapitalskatterna måste enligt min 
mening vara en avvägning mellan eu 
jämlikhetspolitisk strävan och nödvän
digheten av att ge näringslivet goda till
växtmöjligheter. Det är förvånande, att 
kapitalskatteberedningen inte gjort en 
sådan avvägning. Det har av materialet 
framgått, att familjeföretagen, som 
måste anses ha avgörande betydelse i 
näringslivet, har stora svårigheter vid 
nuvarande beskattningsförhållanden. 
Dessa svårigheter måste givetvis ökas 
med det förslag, som kapitalskattebe
redningens majoritet lagt fram. En så
dan politik måste allmänt sett motverka 
en jämlikhetspolitisk strävan.

Innan förslag i anledning av kapital
skatteberedningens betänkande föreläg- 
ges riksdagen bör ingående undersök-
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Interpellation ang. skolans undervisning om parterna på arbetsmarknaden
ningar göras av de näringspolitiska och 
samhällsekonomiska verkningarna. Vad 
beträffar jordbruket är det anledning 
att inrikta sig på att få kapitalbeskatt
ningen i överensstämmelse med 1967 
års riksdagsbeslut om riktlinjer för jord
brukspolitiken.

Med hänvisning till vad jag har an
fört hemställer jag om kammarens till
stånd att till statsrådet och chefen för 
finansdepartementet ställa följande frå
gor:

1. Är herr statsrådet beredd att in
nan förslag till ändrad kapitalbeskatt
ning förelägges riksdagen företa under
sökningar rörande det föreslagna syste
mets inverkan i fråga om näringspoli
tik och samhällsekonomi?

2. Har herr statsrådet observerat den 
brist i samstämmighet som föreligger 
mellan kapitalskatteberedningens för
slag och den jordbrukspolitik, som be
slutades av 1967 års riksdag?

3. Är herr statsrådet beredd medver
ka till en sådan utformning av kapital
beskattningen, att den inte motverkar 
de för näringslivet så väsentliga famil
jeföretagen?

Denna anhållan bordlädes.

§ 8
Interpellation ang. skolans undervisning 

om parterna på arbetsmarknaden

Ordet lämnades på begäran till

Herr BLOMKVIST (s), som yttrade:
Herr talman! Enligt grundskolans lä

roplan skall alla barn få en orientering 
i samhällskunskap, som ger dem inblick 
i det moderna samhällets funktionssätt. 
Exempelvis förekommer inom högsta
diet orientering om lagar, avtal och 
överenskommelser mellan parterna på 
arbetsmarknaden. För att stimulera un
dervisningen inom dessa viktiga ämnes
områden har Landsorganisationen un
der en lång följd av år satsat både eko
nomiska och personella resurser på

skolinformation. Det sker dels genom 
framställning av lämpligt studiemate
rial, dels genom utbildning av skolin
formatörer.

Vid utformningen av ett aktuellt stu
diematerial — »Ett avtal kommer till» 
— har Landsorganisationen i år sökt att 
ägna särskild uppmärksamhet åt för
handlingsarbetet, avtalsförhandlingarna 
och den fackliga rörelsens organisato
riska uppbyggnad. Skolinformatörernas 
föreläsningar över dessa frågor har vi
sat sig vara ett mycket uppskattat in
slag i undervisningen. Genom deras 
medverkan vid lektionerna har elever
na fått verklighetsunderlag för diskus
sioner om aktuella frågor på arbets
marknaden.

Det är också glädjande att många 
skolmyndigheter har lyckats åstadkom
ma ett värdefullt samarbete mellan skol
informatörerna och lärarna i samhälls
kunskap. Men det finns fortfarande sko
lor som avvisar tanken på ett sådant be
tydelsefullt samarbete. Så har exempel
vis en facklig centralorganisation i 
Västsverige, vilken sedan 1960, varje 
år med två lektionstimmar, bedrivit in
formation till skolans elever om arbets
marknadens parter och deras betydel
se i samhället, under 1969 fått sin fram
ställning om fortsatt samarbete avvi
sad. Skolstyrelsen har framhållit, att 
informationen om arbetsmarknadens 
parter skall ges eleverna genom lärar
na i samhällskunskap.

Med hänvisning till det anförda hem
ställer jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet och chefen för utbild
ningsdepartementet få ställa följande 
frågor:

Anser statsrådet det vara till båtnad 
för skolans verksamhet att de fackliga 
organisationerna utarbetar studiemate
rial för skolinformation om arbetsmark
nadens parter?

Avser statsrådet medverka till en 
ökad positiv inställning hos berörda 
skolmyndigheter till Landsorganisatio
nens skolinformatörer och deras bidrag
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Interpellation ang. förbättring av det ekonomiska stödet åt fiskare — Interpellation 
ang. effektivisering av lagerhållning och distribution inom den offentliga sektorn

till undervisningen om arbetsmarkna
den?

Denna anhållan bordlädes.

§ 9
Interpellation ang. förbättring av det 

ekonomiska stödet åt fiskare

Ordet lämnades på begäran till

Herr BÖRJESSON i Glömminge (ep), 
som yttrade:

Herr talman! De ekonomiska svårig
heterna för det svenska fisket har un
der de senaste åren inte lättat utan tvärt
om ökat. För östersjöfisket tillkommer 
ytterligare svårigheter genom den hår
da konkurrensen om fiskeplatserna 
emellan fiskebåtar tillhörande olika 
stater kring detta vatten. Denna kon
kurrens sker med metoder vilka kan 
diskuteras och vilka berördes i en av 
mig år 1969 ställd interpellation till 
statsrådet och chefen för jordbruksde
partementet.

Avräkningspriserna till de svenska 
fiskarna har undan för undan sjunkit 
under det att omkostnaderna för fis
kets bedrivande har stigit. De norska 
och danska fiskarna har tydligen ett 
bättre ekonomiskt klimat i sina respek
tive länder än de svenska.

Att priser och omkostnader måste 
stå i sund relation till varandra gäller 
naturligtvis för fisket som för all annan 
företagsamhet. Och om inkomsterna 
blir för låga kan amorteringar och rän
tor icke klaras och investeringsviljan 
bland intresserade näringsutövare mins
kas eller helt utebli.

Det är enligt min mening ett natio
nellt intresse att det svenska fisket på 
grund av ekonomiska svårigheter icke 
avfolkas till det yttersta, vilket kan 
komma att ske om lönsamheten förblir 
dålig och oviss. Nyrekrytering av kåren 
måste därvid befaras utebli.

En lösning av det svenska fiskets pro
blem i dag kan knappast åstadkommas 
på annat sätt än genom ett effektivt stöd 
från statsmakterna. Detta stöd bör taga 
sikte på ett skäligt pris för fisken till 
dem som bärgat den.

Med hänvisning till vad jag har anfört 
hemställer jag om kammarens tillstånd 
att till statsrådet och chefen för jord
bruksdepartementet få ställa följande 
fråga:

Avser statsrådet att föreslå åtgärder 
för att åstadkomma bättre ekonomisk 
trygghet för det svenska fisket i Öster
sjön och för vårt fiske i allmänhet?

Denna anhållan bordlädes.

§ 10
Interpellation ang. effektivisering av la
gerhållning och distribution inom den 

offentliga sektorn

Ordet lämnades på begäran till

Herr WENNERFORS (m), som ytt
rade:

Herr talman! Den samhälleliga verk
samheten har expanderat kraftigt under 
de senare decennierna. Allt fler uppgif
ter har tillkommit och av framträdan
de socialdemokraters uttalanden fram
går att den offentliga sektorn bör svälla 
ytterligare. Självfallet ser jag denna 
utveckling med oro men skall inte här 
behandla denna del av frågan.

Omfattningen av den samhälleliga 
verksamheten kan belysas med upp
giften att den statliga och statsunder
stödda verksamheten sysselsätter drygt 
400 000 anställda. Härtill kommer de av 
staten helt eller delvis ägda aktiebo
lagen som sysselsätter ca 60 000 per
soner. Verksamheten är således syn
nerligen omfattande i jämförelse med 
icke-statlig verksamhet i det svenska 
samhället. Det är härvid av stort in
tresse för den enskilde skattebetalaren
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att den statliga verksamheten bedrives 
så effektivt och rationellt som möjligt. 
Ständigt måste onödiga eller för höga 
kostnader efterforskas och undvikas. 
Ständigt måste kostnadsjakten pågå i 
förbättrade och förnyade former.

Olika vägar i den statliga rationali- 
seringsverksamheten har prövats och 
prövas kontinuerligt. Jag tänker exem
pelvis på den ökade mekaniseringen 
och standardiseringen liksom datatek
nikens utnyttjande. Nuvarande perso
nella resurser måste utnyttjas bättre
o. s. v. Emellertid är det ett område som 
nu bör bli föremål för studium i ratio- 
naliseringssyfte.

De statliga myndigheterna, ämbets
verken, affärsverken och bolagen kon
sumerar årligen en stor mängd tämli
gen standardiserade varor. Produktio
nen av dessa är sedan länge industri
mässigt hårdrationaliserad. Konsum
tionen är reglerad av föreliggande be
hov och anslagstilldelning. Mellan des
sa moment i varukedjan ligger det im
produktiva ledet: lagring och distri
bution.

Detta är ett område där stora kost
nadsbesparingar kan göras genom för
ändringar i verksamheten och med ut
nyttjande av datatekniken. Man kan här 
dra paralleller med de enskilda mång- 
filialföretagens sätt att arbeta. Många 
av de lager- och distributionsproblem 
som enskilda företag har att brottas 
med föreligger även inom den statliga 
sektorn. Således borde exempelvis frå
gan om inrättandet av statliga lager- 
och distributionscentraler prövas. And
ra lösningar kan säkerligen också tän
kas som syftar till lägre total lager
hållning, högre omsättningshastighet, 
lägre hanterings- och fraktkostnader, 
bättre kontinuerlig kostnadsredovis
ning och budgetkontroll, lägre inköps
priser, bättre service samt minskat be
hov av arbetskraft.

Med hänvisning till det anförda hem
ställer jag om kammarens tillstånd att 
till herr statsrådet och chefen för in

dustridepartementet få framställa föl
jande frågor:

1. När avser herr statsrådet vidtaga 
åtgärder för att effektivisera lagerhåll
ning och distribution inom den offent
liga sektorn?

2. Vilka åtgärder avser herr statsrå
det vidtaga?

Denna anhållan bordlädes.

§ 11
Interpellation ang. återförande till tidi
gare fastighetsägare av viss för militära 
ändamål disponerad skogsmark i Norr

bottens län

Ordet lämnades på begäran till

Herr STRIDSMAN (ep), som yttrade:
Herr talman! Norrbotten redovisar 

en rekordartad utflyttning för år 1969. 
Trots högt födelsetal blir följden re
kord i folkminskning med ca 3 000 
personer. Folkuttunningen slår hårdast 
i inlandet och Tornedalen. Den pågåen
de nedläggningen av jordbruk påskyn
dar denna utveckling. Bland annat från 
försvarssynpunkt är en sådan utveck
ling mycket otillfredsställande. För att 
god beredskap skall kunna upprätt
hållas är det av avgörande betydelse 
att självförsörjningsgraden inte mins
kas. Ett levande jordbruk är därför en 
utomordentligt viktig del av vår för
svarsberedskap. Det är tillsammans med 
skogsbruket den främsta förutsättningen 
för att behålla befolkningen spridd 
över ytan, samtidigt som det är vår 
bästa försörjningsberedskap. En åtgärd 
som skulle ha stor betydelse för den 
jord- och skogsbruksarbetande befolk
ningen i den östra delen av länet vore 
ett återförande till de tidigare fastig
hetsägarna av mark eller avverknings
rätt, som av 1942 års militära mark- 
ersättningsnämnd förvärvats eller ar
renderats inom Norrbottens län. De ak
tuella markområdena omfattar samman-
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lagt 5 530 hektar, varav 3 145 hektar 
förvärvats av kronan och 2 385 hektar 
långtidsarrenderats. Markförvärven har 
skett från 305 fastigheter till ett medel
pris av 270 kronor per hektar, medan 
långtidsarrendena är från 575 fastighe
ter och har ett medelpris av 219 kronor 
per hektar för hela arrendetiden.

Vid 1956 års riksdag behandlades 
denna fråga första gången. Därefter har 
frågan återkommit några gånger genom 
motioner eller interpellationer. I av 
skogsvårdsstyrelsen i Norrbottens län 
avlämnat remissyttrande över kronans 
förvärv respektive nyttjanderätt av de 
olika markområdena och skogsbestån
den anföres följande:

»Av beräkningarna framgår att vir
kesförrådet per ha på de av Försvaret 
ägda och disponerade skogsmarkerna 
år 1950 var hela 26 % högre än medel
talet i de berörda bygderna. Detta tyder 
på, att befolkningen till Försvaret måst 
avstå de bättre belägna delarna av sina 
skogar.»

I vilken utsträckning de priser till 
vilka förvärven skett stått i rimligt 
förhållande till verkliga värdet må be
lysas med några exempel från motio
nen 11:72 år 1956:

»Från fyra innehavare av mindre 
jordbruksfastigheter inköptes år 1943 
ett skogsområde om sammanlagt 36,99 
hektar. Härför erlades ett pris av sum
ma 9 500 kr. Å detsamma har sedermera 
företagits en första utstämpling, vilken 
försålts på rot till ett skogsbolag för ett 
pris av 33 000 kronor.»

Kungl. Maj :t uppdrog den 8 mars 
1957 åt chefen för försvarsdepartemen
tet att utreda den aktualiserade frågan. 
Försvarsstaben framlade sedan den 29 
december 1957 en utredning i frågan. 
Av nämnda utredning må särskilt upp
märksammas de särskilda och skärpta 
bestämmelser som kronan tillämpade 
i Övre Norrland. Härom anföres i för
svarsstabens utredning:

»Markanskaffningar för befästningar

och baracker för arméns räkning sked
de under beredskapsåren i regel med 
nyttjanderätt. Därvid tillförsäkrades 
Kronan i regel icke dispositionsrätten 
till skogen på markområdena i vidare 
mån än att träd, som stod i vägen för 
anläggningar, kunde borttas. I övre 
Norrland gjordes undantag från dessa 
principer i två avseenden: dels för
värvades betydande markområden med 
äganderätt, dels anskaffades i ett stort 
antal fall nyttjanderätt med full dispo
sitionsrätt för Kronan till de på områ
dena befintliga skogsbestånden.»

Såsom härav framgår har andra och 
skärpta bestämmelser tillämpats för 
Kronans markanskaffningar i övre 
Norrland. Till en betydande del är nu
mera ifrågavarande markområden i öv
re Norrland av obefintlig eller så be
gränsad aktualitet ur försvarssynpunkt, 
att några större olägenheter ej skulle 
följa av ett återställande av markom
rådena eller avverkningsrätten å de
samma. Däremot är det av allra störs
ta betydelse för försvaret att östra Norr
botten kan behålla ett tillräckligt stort 
befolkningsunderlag. Från militär syn
punkt bör det också vara önskvärt att 
inom östra Norrbotten ha en befolk
ning som inom området kan få sin ut
komst.

Norrbotten har en hög arbetslöshet, 
som skulle kunna motverkas med bland 
annat regional jordbrukspolitik. Ett 
återförande till de tidigare fastighets
ägarna av skogsmark eller avverknings
rätt över skog, som förvärvats eller ar
renderats av kronan, skulle förbättra 
utkomstmöjligheterna för de berörda 
jordbruksfastighetsägarna. Därigenom 
skulle även större förutsättningar ska
pas för att hejda den inte minst från 
försvarspolitisk synpunkt betänkliga ut
flyttningen från gränsbygden.

Som av det anförda framgår före
ligger det starka skäl ur försvarspoli
tiska, befolkningspolitiska och lokali- 
seringspolitiska aspekter för att till den
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berörda befolkningen återföra de skogs- 
niarkområden som inköptes eller lång- 
tidsarrenderades av försvarsmakten ge
nom 1942 års militära markersättnings- 
nämnd respektive 1944 års markersätt- 
ningsdelegerade.

Med stöd av det anförda hemställer 
jag om andra kammarens medgivande 
att till statsrådet och chefen för för
svarsdepartementet få ställa följande 
fråga:

Är statsrådet beredd att utifrån för
svarspolitiska, befolkningspolitiska och 
lokaliseringspolitiska synpunkter vidta 
åtgärder syftande till återförande till 
de tidigare fastighetsägarna av skogs
mark eller avverkningsrätt, som av 
1942 års militära markersättnings- 
nämnd respektive 1944 års markersätt- 
ningsdelegerade förvärvats eller arren
derats inom Norrbottens län?

Denna anhållan bordlädes.

§ 12
Interpellation ang. reglerna för statsbi

drag till kommunala bostadstillägg

Ordet lämnades på begäran till

Herr BERGMAN (s), som yttrade:
Herr talman! Jag ber om ursäkt för 

att jag på nytt besvärar kammaren 
med en interpellation som jag med 
kammarens tillstånd framställde i slu
tet av förra året. Jag borde då ha in
sett att det var omöjligt för statsrådet 
fru Odhnoff att före höstsessionens 
slut besvara interpellationen.

De från och med år 1969 införda 
statsbidragen till kommunala bostads
tillägg till barnfamiljer avsåg bl. a. att 
stimulera kommunerna till att lämna 
familjer med låga inkomster ett kom
pletterande stöd som tog särskild hän
syn till bostadskostnadens storlek. 
Statsbidragets storlek anknöt därför in
om vissa gränser till bostadskostnaden. 
Det uttalades att uppställda normer för

för statsbidrag till kommunala bostadstillägg

tilläggen avsåg endast statsbidraget och 
att kommunerna var oförhindrade att 
lämna tillägg utöver vad statsbidrags- 
villkoren föreskrev.

Kungl. Maj:ts kungörelse om kommu
nala bostadstillägg till barnfamiljer in
nehåller bl. a. i 1 § huvudregeln att 
statsbidrag lämnas kommun om bo
stadstillägg utgår i enlighet med 2—5 
§§. I kungörelsens 5 § stadgas att kom
mun vid beräkning av bostadskostna
dernas storlek skall följa de anvisning
ar som bostadsstyrelsen meddelar. Bo- 
stadsstyrelsen har — enligt i 10 § läm
nat bemyndigande — i augusti 1969 ut
färdat anvisningar av bl. a. följande in
nehåll: »Som bostadskostnad i lägen
het med hyres- eller bostadsrätt anses 
den hyra eller årsavgift som gäller den 
1 oktober året före det kalenderår som 
bostadstillägget avser.» Undantag med
ges vid nyinflyttning. Samtidigt har 
ur tidigare gällande anvisningar från 
augusti 1968 utmönstrats en regel som 
gav kommunen »rätt att ompröva bo
stadskostnaden för året» om väsentlig 
ändring skett.

Bostadsstyrelsens anvisningar i denna 
del har uppenbarligen sin grund i ad
ministrativa överväganden för de be
slutande kommunernas räkning. Gransk-- 
ningen från statsbidragssynpunkt sker 
endast stickprovsvis. Anvisningarnas 
formella anknytning till 5 och 1 §§ 
statsbidragskungörelsen har emellertid 
i vissa fall tolkats så att kommun inte 
kan påräkna statsbidrag för tillägget 
eller kanske för en höjning av tillägget 
i de fall där den tar hänsyn till hyres
höjningar efter den 1 oktober och om
prövar bidragen. Det bör noteras att 
de statliga bostadstilläggen, om t. ex. 
rumsantalet ändras, skall prövas om 
fr. o. m. månaden efter ändringen.

Staten har inte något intresse av att 
påverka kommunerna i restriktiv rikt
ning. Enligt statsmakternas grundläg
gande beslut bör kommun kunna om
pröva bidragen vid hyreshöjningar. 
Den bör då också kunna påräkna stats-
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bidrag även för ökade tillägg om detta 
följer av de allmänna reglerna. Even
tuellt önskade kommunala administra
tiva rekommendationer bör lämnas i 
annan ordning.

Med åberopande av anförda förhål
landen anhåller jag om tillstånd att till 
statsrådet fru Odhnoff få ställa följande 
fråga:

Kan nu gällande regler anses medge 
att statsbidrag beräknas för kommuns 
kostnad för bostadstillägg även om den 
hänför sig till en hyreshöjning som in
träffat efter den 1 oktober året före 
bidragsåret?

Denna anhållan bordlädes.

§ 13
Interpellation ang. informationen om 
den relativa betygsskalans tillämpning

Ordet lämnades på begäran till

Herr JOHANSSON i Skärstad (ep), 
som yttrade:

Herr talman! Vid betygsättningen av 
elevernas prestationer såväl i grund
skolan som i den gymnasiala skolan 
används en relativ betygsskala. På ett 
representativt urval skall betygen för
delas enligt den s. k. normalfördel- 
ningskurvan. Enligt denna skall 7 pro
cent av ett representativt antal elever 
ha betyget 5 respektive 1, 24 procent 
betyget 4 respektive 2 och 38 procent 
betyget 3.

Riksdagen hade år 1967 att behandla 
motioner, där frågan om tillämpningen 
av det relativa betygssystemet togs upp. 
I motionerna hade hävdats att på en 
del håll normalfördelningen eftersträ
vades i klasser som saknade represen
tativitet. I det av riksdagen godkända 
utlåtandet av statsutskottet underströks, 
att vid en sådan tillämpning intentio
nerna i fråga om betygsättningen up
penbarligen inte trängt igenom. Utskot
tet ville därför understryka, att när

det i läroplanen som norm för betygs- 
fördelningen angavs vissa procentsiff
ror — ett visst betyg borde normalt 
kunna tilldelas en viss procent av ele
verna — skulle detta inte tilllämpas 
slaviskt i varje klassenhet. Utskottet 
liksom riksdagen förutsatte att en fort
satt upplysningsverksamhet skulle re
ducera eventuella tillämpningssvårig- 
heter.

Det finns emellertid många belägg 
för att det fortfarande förekommer stor 
oklarhet i fråga om tillämpningen av 
den relativa betygsskalan. Normalför
delningen får på många håll gälla för 
den enskilda klassenheten. I den de
batt angående betygsättningen som på
gått under senare år har samma miss
uppfattning om intentionerna bakom 
det gällande betygssystemet framkom
mit. Detta tyder på att informationen 
till lärare, lärarkandidater, föräldrar 
och elever varit otillfredsställande. Det 
är därför av stor betydelse att ansträng
ningarna ökas när det gäller att sprida 
upplysning i denna fråga.

Med hänvisning till vad som anförts 
anhåller jag om kammarens medgivan
de att till statsrådet och chefen för ut
bildningsdepartementet få ställa följan
de frågor:

Anser statsrådet att informationen i 
fråga om den relativa betygsskalans 
tillämpning varit tillfredsställande?

År statsrådet beredd vidtaga åtgärder 
i syfte att öka informationen om det gäl
lande betygssystemets funktion så att 
en tillämpning i enlighet med intentio
nerna möjliggöres?

Denna anhållan bordlädes.

§ 14
Interpellation ang. de svenska insatser

na för hjälp åt Biafras folk

Ordet lämnades på begäran till

Fru KRISTENSSON (m), som yttrade:
Herr talman! Sedan några år tillbaka
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utspelas en mänsklig tragedi värre än 
de flesta i sitt slag under detta århund
rade. Den har redan medfört att mil
joner människor omkommit av svält, 
sjukdomar eller krigshandlingar. Mil
joner andra har fått obotliga skador. 
Även kommande generationers framtid 
har allvarligt påverkats.

Här åsyftas kriget i Nigeria, till vil
ket stormakter levererat vapen, medan 
Förenta nationerna och den afrikanska 
enhetsorganisationen stått i stort sett 
passiva, främst beroende därpå att kri
get bedömts vara ett inbördeskrig.

Tragedin närmar sig nu sin fullbor
dan. Stridshandlingarna är på väg att 
avslutas, miljoner flyende är i döds
ångest på marsch mot okända mål, utan 
föda, utan framtid.

En internationell hjälpverksamhet på
går. Från olika håll vill man hjälpa. 
Frågan är blott: Är hjälp möjlig? Hin
ner den i så fall komma i tid för att 
förebygga en katastrofens ännu ohygg
ligare förlängning?

Självfallet måste Sverige i samarbete 
med andra länder, främst då de nor
diska, sätta in alla krafter på omedel
bar hjälp. Denna hjälp måste vara hu
manitär och politisk, det senare för att 
få segrarna i kriget att tillåta och med-! 
verka till att miljoner lidande män
niskor skyndsamt undsättes.

Åberopande det anförda anhåller jag 
om kammarens tillstånd att till hans 
excellens utrikesministern få framstäl
la följande fråga:

Vill herr utrikesministern lämna 
kammaren en redogörelse för vad 
svenska regeringen hittills gjort och vad 
den avser att göra i fråga om hjälp åt 
Biafras folk?

Denna anhållan bordlädes.

§ 15
Interpellation anR. de s. k. paritetslånen 

för bostadsbyggande
Ordet lämnades på begäran till

Herr HOLMBERG (in), som yttrade:

Herr talman! Den statliga bostads- 
lånegivningen omlades 1968 efter beslut 
vid 1967 års riksdag, varvid det s. k. 
paritetslånesystemet infördes.

De samhällsekonomiska konsekven
serna samt effekten från fastighetsför- 
valtningssynpunkt är av stort allmänt 
intresse. Många av de förutsättningar 
som angavs i 1967 års proposition har 
helt förändrats eller föreligger över 
huvud taget inte längre. Bland annat 
har betydande räntehöjningar skett 
medan byggnadskostnaderna i förhål
lande till tidigare i stort legat fast. 
För olika kategorier byggherrar har 
detta lett till mycket allvarliga eko
nomiska konsekvenser, vilka det måste 
vara av stort allmänt intresse att få 
redovisade.

Mot bakgrund av det anförda anhål
ler jag att till statsrådet och chefen 
för inrikesdepartementet få framställa 
följande fråga:

Är herr statsrådet beredd att lämna 
en ingående redogörelse för i vilken 
omfattning statens fordran, sedan de 
s. k. paritetslånen infördes, stigit i ka
pital, ränta och ränta på ränta, på 
allmännyttig, kooperativ respektive en
skild bostadsproduktion?

Denna anhållan bordlädes.

§ 16
Till bordläggning anmäldes Kungl. 

Maj:ts den 13 innevarande januari på 
rikssalen avlämnade

dels proposition nr 1, angående stats
verkets tillstånd och behov under bud
getåret 1970/71,

dels ock berättelse till 1970 års riks
dag om vad i rikets styrelse sig till
dragit.

Vidare anmäldes till bordläggning:
riksdagens lönedelegations redogörel

se för dess verksamhet under år 1969;
justitieombudsmännens ämbetsberät- 

telse; och
riksdagens revisorers verksamhetsbe

rättelse för år 1969.
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§ 17
Anmäldes, att följande Kungl. Maj:ts 

propositioner och skrivelse tillställts 
kammaren, nämligen

nr 2, angående utgifter på tilläggsstat 
II till riksstaten för budgetåret 1969/70, 

nr 5, med förslag till allmän arbets
tidslag, m. m.,

nr 6, om förordnande av en statsråds- 
ledamot att utöva den befattning med 
riksdagsärenden som enligt 46 § riks
dagsordningen tillkommer en ledamot 
av statsrådet,

nr 7, med förslag till förordning om 
höjd mervärdeskatt på vissa varor, 

nr 8, med förslag till förordning om 
ändring i förordningen (1961:394) om 
tobaksskatt, m. m., och

nr 9, med förslag till lag om ändring 
i uppbördsförordningen (1953:272).

Nämnda propositioner och skrivelse 
bordlädes.

20 Nr 1 ,

§ 18
Anmäldes följande motioner: 
nr 1, av herr Hermansson m. fl., om 

upprättande av diplomatiska förbindel
ser med Republiken Sydvietnams provi
soriska revolutionära regering, 

nr 2, av herr Sjöholm, om förbud för 
riksdagsledamot att tala från manu
skript,

nr 3, av herr Sjöholm, om stadgande i 
grundlag beträffande medlemskap i po
litiskt parti och religöst samfund, 

nr 4, av herr Sjöholm m. fl., om änd
ring av valbarhetsbestämmelserna för 
ledamot av byggnads- och fastighets- 
nämnd,

nr 5, av herrar Nilsson i Tvärålund 
och Johansson i Skärstad, om viss 
granskning av radio- och televisions
program för utbildningsändamål, 

nr 6, av herrar Bergman och Sören- 
son, om ändrade grunder för beräkning 
av låneunderlaget för bostadslån till 
handikappade,

nr 7, av herr Gustafson i Göteborg 
m. fl., om åtgärder mot könsdiskrimine
ring,

nr 8, av herr Gustafson i Göteborg 
m. fl., om ökade resurser till institutet 
för arbetsmarknadsfrågor,

nr 9, av herr Blomkvist m. fl., om ut
sträckt giltighet av det s. k. 67-kortet på 
statens järnvägar,

nr 10, av herr Börjesson i Falköping 
m. fl., om en för hela landet enhetlig 
telefontaxa,

nr 11, av herrar Enar sson och Os
karson, om en undersökning av samtli
ga allmänna vägars tillstånd, 

nr 12, av herrar Enarsson och Os
karson, angående spridandet av salt på 
vägarna,

nr 13, av herr Sjöholm, om åtgärder 
för en säkrare motortrafik,

nr 14, av herr Westberg i Ljusdal, om 
anskaffande av ytterligare en statsisbry- 
tare,

nr 15, av herr Wiklund i Stockholm, 
angående fortbildningen av körkortsin- 
nehavare,

nr 16, av herrar Holmberg och Peters
son i Gäddvik, om förläggning av 
LKAB:s huvudkontor till Norrbotten, 

nr 17, av herr Jönsson i Ingemarsgår- 
den m.fl., om förläggning av LKAB:s 
huvudkontor till Norrbotten,

nr 18, av herr Sjöholm m.fl., angå
ende stödet till boxningssporten,

nr 19, av herr Stridsman m. fl., om 
förläggning av LKAB:s huvudkontor till 
Norrbotten,

nr 20, av fru Holmquist, om lagstift
ning för att hindra missbruk av pen- 
sionsförsäkringsinstitutet genom över
låtelse av försäkring,

nr 21, av herr Johansson i Skärstad 
m. fl., om slopande av beskattningen av 
fritt bränsle från egen fastighet,

nr 22, av herrar Sjöholm och Anders
son i Örebro, om taxering genom 
tjänstemän i stället för taxeringsnämnd, 

nr 23, av herrar Sjöholm och Anders
son i Örebro, om skattefrihet för folk
pension,

nr 24, av herr Bergman, om fördjupad 
företagsdemokrati vid de statligt under
stödda teatrarna,
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nr 25, av herr Gustafson i Göteborg 
m. fl., om åtgärder för att främja före
tagsdemokratin,

nr 26, av herrar Börjesson i Falkö
ping och Eriksson i Bäckmora, om upp- 
hovsmannaskydd för audiovisuella verk, 

nr 27, av fru Hörnlund m. fl., om av
skaffande av barnavårdsmannainstitu- 
tionen, m. m.,

nr 28, av herr Sjöholm, om ändrade 
regler för arbetsgivares redovisnings
skyldighet enligt införsellagen,

nr 29, av herrar Sjöholm och Anders
son i Örebro, angående handläggningen 
av lagsökning och betalningsföreläg
gande,

nr 30, av herrar Sjöholm och Anders
son i Örebro, om ersättning av statsme
del för skada på grund av brott,

nr 31, av herrar Sjöholm och Anders
son i Örebro, om bättre förmånsrätt i 
konkurs för fordran på lön,

nr 32, av herr Gustafson i Göteborg 
m. fl., om åtgärder mot könsdiskrimine
ring,

nr 33, av herr Hedlund m. fl., om 
sänkning av den allmänna pensionsål
dern till 65 år, m. m.,

nr 34, av herr Hermansson m. fl., 
om sänkning av den allmänna pensions
åldern till 65 år,

nr 35, av herr Hermansson m. fl., om 
förbud mot bestämmelser av typen § 32 
i SAF :s stadgar,

nr 36, av herr Jonasson m. fl., angå
ende avgifter och förmåner inom till- 
läggspensioneringen för deltids- och 
korttidsanställda samt låginkomstta
gare,

nr 37, av fru Marklund in. fl., angå
ende bidragen för rehabilitering,

nr 38, av fru Nilsson och herr Josef- 
son i Arrie, om barnbidrag vid havan
deskap,

nr 39, av herr Börjesson i Falköping 
in. fl., angående kostnaderna för för
rättning i samband med överförande av 
allmän väg till enskild väg,

nr 40, av herr Sjöholm, om bättre 
djurskydd,

nr 41, av herrar Sjöholm och Ström

berg, om vidgat straffansvar för djur
plågeri,

nr 42, av herrar Sjöholm och Werner, 
om förbud mot nöjesjakt,

nr 43, av herr Werner m. fl., om över
syn av bestämmelserna om straff för 
djurplågeri,

nr 44, av herr Werner m. fl., angå
ende straffbarheten vid aga av djur, 

nr 45, av herr Eriksson i Bäckmora 
m. fl., om statsbidrag till underhåll av 
skogsvägar,

nr 46, av herrar Magnusson i Nennes- 
holm och Johansson i Skärstad, angå
ende skyddet för Smålands Taberg, 

nr 47, av herrar Sjöholm och Werner, 
angående viltvårdens organisation och 
handhavande,

nr 48, av herr Gustafson i Göteborg 
m. fl., om åtgärder för att bereda de 
äldre sysselsättning och trygghet,

nr 49, av herr Kållstad, om en ny 
översättning av Gamla Testamentet, 
samt

nr 50, av herr Wiklund i Stockholm, 
om en ny översättning av Bibeln.

Dessa motioner bordlädes.

§ 19
På hemställan av herr talmannen be

slöt kammaren, att Kungl. Maj:ts propo
sition nr 1, angående statsverkets till
stånd och behov under budgetåret 1970/ 
71, samt proposition nr 2, angående ut
gifter på tilläggsstat II till riksstaten 
för budgetåret 1969/70, skulle uppföras 
sist å föredragningslistan för kamma
rens nästkommande sammanträde.

§ 20
Meddelande om enkla frågor

Meddelades, att herr talmannen till
ställts sju enkla frågor, nämligen av:

herr Josefson i Arrie (ep), till herr 
statsrådet och chefen för finansdepar
tementet angående bestämmelserna om 
realisationsvinstbeskattning vid tvångs
försäljning av fastighet,
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fru Marklund (vpk), till herr stats
rådet och chefen för industrideparte
mentet angående tidpunkten för de stat
liga företagens utträde ur Svenska ar
betsgivareföreningen,

herr Werner (m), till hans excellens 
herr ministern för utrikes ärendena an
gående svenska insatser för återupp
byggnad och humanitär hjälp i Biafra, 

herr Svensson i Kungälv (s), till herr 
statsrådet och chefen för kommunika
tionsdepartementet angående saltningen 
av gator och vägar,

herr Eriksson i Arvika (fp), till herr 
statsrådet och chefen för socialdepar
tementet angående beredskapen mot 
epidemier av »Hongkongtyp»,

herr Werner (m), till herr statsrådet 
och chefen för socialdepartementet an
gående den kostnadsfria slutna vården 
av folkpensionärer, samt

herr Thylén (m), till herr statsrådet 
och chefen för industridepartementet 
angående tidpunkten för framläggande 
av varvsutredningens betänkande.

§ 21
Justerades protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 11.24.

In fidem
Sune K. Johansson

Torsdagen den 15 januari
Kl. 10.00

§ 1
Företogs val av föreskrivet antal le

damöter i de ständiga utskotten, näm
ligen åtta i utrikesutskottet, tio i kon
stitutionsutskottet, femton i statsutskot
tet tio i bevillningsutskottet, åtta i ban
koutskottet samt i vart och ett av lag
utskotten, tio i jordbruksutskottet och 
tolv i allmänna beredningsutskottet.

Beträffande dessa och övriga till da
gens sammanträde utsatta val lämnades 
på begäran ordet till

Herr FÖRSTE VICE TALMANNEN, 
som yttrade:

Herr talman! För vart och ett av de 
val som skall företagas vid detta ple
num ber jag att få avlämna en gemen
sam lista, vilken godkänts av de av kam
maren valda ledamöterna i talmanskon
ferensen. Varje lista upptar namn å så 
många personer, som det ifrågavarande 
valet avser.

Sedan herr förste vice talmannen här
efter avlämnat för nu ifrågavarande val 
avsedda tio listor, alla försedda med 
partibeteckningen »Gemensam lista», 
samt listorna blivit i ovan upptagen 
ordning av herr talmannen upplästa och 
av kammaren godkända, befanns följan
de personer, vilkas namn i här angiven 
ordning upptagits å respektive listor, ha 
utsetts till ledamöter i

utrikesutskottet:
Alemyr (s)
Skoglund (s)
Mellqvist (s)
Hedlund (ep)
Gustafson i Göteborg (fp)
Holmberg (m)
Eriksson i Stockholm, fru (s)
Wahlund (ep)

konstitutionsutskottet:
Adamsson (s)
Nilsson i Östersund (s)
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Henningsson (s)
Larsson i Luttra (ep) 
Nelander (fp)
Björkman (m)
Thunvall, fru (s)
Johansson i Trollhättan (s) 
Boo (ep)
Sterne (fp)

statsutskottet:
Karlsson i Olofström (s) 
Almgren (s)
Mellqvist (s)
Eliasson i Sundborn (ep) 
Gustafson i Göteborg (fp) 
Nordstrandh (m) 
Lewén-Eliasson, fru (s) 
Bergman (s)
Lindholm (s)
Mattsson (ep)
Johansson i Norrköping (s) 
Enskog (fp)
Ljungberg, fröken (m) 
Alemyr (s)
Nilsson i Tvärålund (ep)

bevillningsutskottet:
Brandt (s)
Engkvist (s)
Holmqvist, fru (s)
Vigelsbo (ep)
Nettelbrandt, fru (fp) 
Magnusson i Borås (m) 
Kristenson (s)
Carlstein (s)
Nyström (s)
Eriksson i Bäckmora (ep)

bankoutskottet:
Hagnell (s)
Franzén i Motala (s) 
Bengtsson i Landskrona (s) 
Börjesson i Glömminge (ep) 
Larsson i Umeå (fp)
Begnéll (m)
Kask (s)
Fälldin (ep)

första lagutskottet:
Löfqvist, fru (s)
Bergegren, fröken (s)

Martinsson (s)
Dockered (ep)
Wiklund i Stockholm (fp) 
Kristensson, fru (m)
Jönsson i Malmö (s)
Börjesson i Falköping (ep)

andra lagutskottet:
Lundberg (s)
Odhe (s)
Sandell, fröken (s)
Gustavsson i Alvesta (ep) 
Jönsson i Ingemarsgården (fp) 
Wetterström, fröken (m) 
Fredriksson (s)
Svensson i Kungälv (s)

tredje lagutskottet:
Svenning (s)
Ekström (s)
Sundelin (s)
Grebäck (ep)
Tobé (fp)
Hedin (m)
Anderson, fröken (s)
Franzén i Träkumla (ep)

jordbruksutskottet:
Arweson (s)
Johanson i Västervik (s) 
Persson i Skänninge (s) 
Hansson i Skegrie (ep)
Antby (fp)
Eliasson i Moholm (m) 
Lundmark (s)
Trana (s)
Eskilsson (s)
Jonasson (ep)

allmänna beredningsutskottet: 
Eriksson i Stockholm, fru (s) 
Haglund (s)
Gustafsson i Uddevalla (s) 
Larsson i Borrby (ep)
Kimås (fp)
Nilsson i Bästekille (m) 
Hörnlund, fru (s)
Ekroth, fru (s)
Johansson i Simrishamn (s) 
Johansson i Skärstad (ep) 
Wiklund i Härnösand (s) 
Andersson i Örebro (fp).
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I samband med valet av ledamöter i 
utrikesutskottet beslöts på framställning 
av herr talmannen, att riksdagens kan
slideputerade skulle genom utdrag av 
protokollet underrättas om kammarens 
val av ledamöter ävensom om det lika
ledes till dagens sammanträde utsatta 
valet av suppleanter i nämnda utskott 
samt anmodas låta uppsätta och till 
kamrarna ingiva förslag till den skri
velse i ämnet, som borde till Konungen 
avlåtas.

§ 2
Anställdes val av sex revisorer för 

granskning av statsverkets, riksbankens 
och riksgäldskontorets tillstånd, styrel
se och förvaltning samt sex supplean
ter för dessa revisorer.

För detta val avlämnade herr förste 
vice talmannen en av de utav kamma
ren valda ledamöterna i talmanskon
ferensen godkänd lista, som bar parti
beteckningen »Gemensam lista» och ha
de följande utseende: (Se nedan)

Sedan denna lista upplästs och av 
kammaren godkänts, förklarades ha bli
vit utsedda till statsrevisorer herrar 
Odhe och Engkvist (båda s), fru Eriks
son i Stockholm (s), herrar Hansson i 
Skegrie (ep) och von Friesen (fp) samt 
fröken Wetterström (m) ävensom till

suppleanter för dem respektive herrar 
Persson i Skänninge (s), Andersson i 
Storfors (s), Bengtsson i Landskrona 
(s), Larsson i Luttra (ep), Gustafson i 
Göteborg (fp) och Nilsson i Bästekille 
(m).

§ 3
Företogs val av tjugofem ledamöter i 

riksdagens krigsdelegation.

Den av herr förste vice talmannen för 
detta val avlämnade listan, som god
känts av de utav kammaren valda leda
möterna i talmanskonferensen och bar 
partibeteckningen »Gemensam lista», 
var av följande utseende:

Erlander (s)
Nilsson i Stockholm (s)
Johansson i Ljungby (s)
Hedlund (ep)
Ohlin (fp)
Holmberg (m)
Lundkvist (s)
Allard (s)
Palme (s)
Hansson i Skegrie (ep)
Bergegren, fröken (s)
Wedén (fp)
Cassel (m)
Eriksson i Stockholm, fru (s) 
Carlsson i Tyresö (s)

Revisorer Suppleanter

Riksdagsman Odhe, N. S. (s),
Vinninga

Riksdagsman Persson, S. G. F.
(s), Skänninge

Riksdagsman Engkvist, J. G. V. (s), 
Bjärnum

Riksdagsman Andersson, K.-G.
(s), Storfors

Riksdagsledamot fru Eriksson, N. M. 
(s), Stockholm

Riksdagsman Bengtsson, H. V.
(s), Landskrona

Riksdagsman Hansson, N. G.
(ep), Skegrie

Riksdagsman Larsson, G. K. V.
(ep), Luttra, Falköping

Riksdagsman von Friesen, 0. B.
(fp), Göteborg

Riksdagsman Gustafson, S. H.
(fp), Göteborg

Riksdagsledamot fröken Wetterström,
K. H. (m), Linköping

Riksdagsman Nilsson, J. 0.
(m), Bästekille, Vitaby
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Eliasson i Sundborn (ep)
Bengtsson i Varberg (s)
Martinsson (s)
Nettelbrandt, fru (fp)
Eliasson i Moholm (m)
Mellqvist (s)
Wahlund (ep)
Alemyr (s)
Gustafson i Göteborg (fp) 
Wetterström, fröken (m).

Efter det denna lista av herr talman
nen upplästs och av kammaren god
känts, förklarades de å listan upptagna 
personerna utsedda till ledamöter i riks
dagens krigsdelegation.

§ 4
Anställdes val av beslutat antal supp

leanter för ledamöterna i de ständiga 
utskotten, nämligen 8 i utrikesutskottet, 
21 i konstitutionsutskottet, 36 i statsut
skottet, 22 i bevillningsutskottet, 19 i 
bankoutskottet, 18 i första lagutskottet, 
19 i andra lagutskottet, 18 i tredje lag
utskottet, 20 i jordbruksutskottet och 22 
i allmänna beredningsutskottet.

Sedan herr förste vice talmannen här

efter avlämnat nu ifrågavarande tio lis
tor, alla med partibeteckningen »Ge
mensam lista», och listorna blivit i ovan 
upptagen ordning av herr talmannen 
upplästa och av kammaren godkända, 
befanns följande personer, vilkas namn 
i här angiven ordning upptagits å re
spektive listor, utsedda till suppleanter i

utrikesutskottet:
Lewén-Eliasson, fru (s)
Martinsson (s)
Erlander (s)
Eliasson i Sundborn (ep)
Ohlin (fp)
Cassel (m)
Hellström (s)
Wedén (fp)

konstitutionsutskottet:
Andersson i Billingsfors (s) 
Andersson i Storfors (s)

Mossberg (s)
Gustafsson i Stenkyrka (ep) 
Ohlin (fp)
Werner (m)
Henrikson (s)
Zetterström (s)
Nygren (s)
Magnusson i Nennesholm (ep) 
Gustafsson i Barkarby (s) 
Jonsson i Mora (fp) 
Carlshamre (m)
Hjelm-Wallén, fru (s)
Häll (s)
Glimnér (ep)
Bergqvist (s)
Anér, fru (fp)
Mogård, fru (m)
Wahlund (ep)
Strömberg (fp)

statsutskottet:
Gustafsson i Uddevalla (s) 
Lindahl (s)
Fagerlund (s)
Antonsson (ep)
Källstad (fp)
Cassel (m)
Eskel (s)
Holmberg, fru (s)
Blomkvist (s)
Andersson i Knäred (ep) 
Svanberg (s)
Tobé (fp)
Petersson i Gäddvik (m) 
Lindkvist (s)
Jönsson i Arlöv (s)
Dahlgren (ep)
Nilsson i Kristianstad (s) 
Gustavsson i Ängelholm (s) 
Mundebo (fp)
Sundberg, fru (m)
Ludvigsson, fru (s)
Sjönell (ep)
Zachrisson (s)
Ericson i Örebro (s)
Westberg i Ljusdal (fp)
Gradin, fru (s)
Lothigius (m)
Pettersson i Lund (s) 
Elmstedt (ep) 
östrand (s)
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Lindberg (s)
Ullsten (fp)
Sundman (ep)
Wennerfors (m)
Eriksson i Arvika (fp) 
Clarkson (m)

bevillningsutskottet: 
Hammarsten (s)
Wikner (s)
Josefsson i Halmstad (s) 
Andersson i Knäred (ep) 
Larsson i Umeå (fp) 
Enarsson (m)
Wiklund i Härnösand (s) 
Andersson i Södertälje (s) 
Berglund, fru (s)
Sundkvist (ep)
Leander (s)
Ahlmark (fp)
Lothigius (m)
Marcusson (s)
Bergman, fru (s)
Josefson i Arrie (ep)
Green (s)
Westberg i Hofors (s) 
Ericsson i Åtvidaberg (fp) 
Hovhammar (m)
Gustavsson i Nässjö (s) 
Börjesson i Falköping (ep)

bankoutskottet:
Haglund (s)
Hörnlund, fru (s) 
Fridolfsson i Bödeby (s) 
Sjönell (ep)
Löfgren (fp)
Enarsson (m)
Lindberg, fru (s)
Nordberg (s)
Marcusson (s)
Stridsman (ep)
Svensson i Eskilstuna (s) 
Hyltander (fp)
Ringaby (m)
Brännström (s)
Dahl, fru (s)
Åsling (ep)
Hellström (s)
Ericsson i Åtvidaberg (fp) 
Björck i Nässjö (m)

första lagutskottet:
Björk i Påarp (s)
Hansson i Piteå (s) 
Zetterström (s)
Johansson i Växjö (ep) 
Sjöholm (fp)
Oskarson (m)
Henrikson (s)
Mossberg (s)
Bergander, fru (s)
Polstam (ep)
Rosqvist (s)
Anér, fru (fp)
Fridolfsson i Stockholm (m) 
Åsbrink, fröken (s)
Jadestig (s)
Jonäng, fru (ep)
Hyltander (fp)
Thylén (m)

andra lagutskottet:
Skantz, fru (s)
Göransson (s)
Nordberg (s)
Larsson i öskevik (ep) 
Jonsson i Mora (fp)
Ringaby (m)
Nilsson i Kalmar (s) 
Sigurdsen, fru (s)
Gadd (s)
Nilsson, fru (ep)
Aldén (s)
Frsenkel, fru (fp)
Åkerlind (m)
Håvik, fru (s)
Olsson i Mölndal (s) 
Johansson i Skärstad (ep) 
Johansson i Ljungby (s) 
Romanus (fp)
Carlshamre (m)

tredje lagutskottet:
Ekroth, fru (s)
Hammarberg (s)
Sundström, fru (s)
Elmstedt (ep)
Åberg (fp)
Wachtmeister (m)
Hugosson (s)
Josefsson i Halmstad (s) 
Johnsson i Blentarp (s)
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Fälldin (ep)
Ekvall (s)
Jönsson i Ingemarsgården (fp) 
Krönmark (m)
Olsson i Timrå (s)
Sörenson (s)
Josefson i Arrie (ep)
Sellgren (fp)
Burenstam Linder (m)

jordbruksutskottet:
Johansson i Simrishamn (s) 
Lindberg, fru (s)
Björk i Påarp (s)
Persson i Heden (ep)
Nilsson i Lönsboda (fp) 
Sundberg, fru (m)
Fridolfsson i Rödeby (s) 
Wikner (s)
Sundström, fru (s)
Dahlgren (ep)
Nygren (s)
Berndtsson (fp)
Hedin (m)
Dahl, fru (s)
Brännström (s)
Sundkvist (ep)
Andersson i Södertälje (s) 
Åberg (fp)
Krönmark (m)
Stridsman (ep)

allmänna beredningsutskottet: 
Hansson i Piteå (s)
Hugosson (s)
Andersson i Billingsfors (s) 
Gustafsson i Stenkyrka (ep) 
Frsenkel, fru (fp)
Nilsson i Agnäs (m)
Göransson (s)
Åsbrink, fröken (s)
Green (s)
Johansson i Växjö (ep)
Häll (s)
Nilsson 1 Lönsboda (fp) 
Tliylén (m)
Gadd (s)
Aldén (s)
Nilsson, fru (ep)
Rosqvist (s)
Bergqvist (s)

Strömberg (fp)
Björck i Nässjö (m)
Jonäng, fru (ep)
Sellgren (fp).

§ 5
Justerades protokollsutdrag angående 

de i §§ 1—4 omförmälda valen.

§ 6
Föredrogs och lades till handlingarna 

Kungl. Maj :ts på rikssalen överlämnade, 
å bordet vilande berättelse till 1970 års 
riksdag om vad i rikets styrelse sig till
dragit.

§ 7
Föredrogs och hänvisades till lagut

skott Kungl. Maj:ts å bordet vilande 
proposition nr 5, med förslag till all
män arbetstidslag, m. m.

§ 8
Föredrogs och lades till handlingar

na Kungl. Maj :ts å bordet vilande skri
velse, nr 6, med tillkännagivande, att 
Kungl. Maj:t förordnat statsrådet Carl 
Lidbom att under innevarande riksdag 
utöva den befattning med riksdagsären- 
den som enligt 46 § riksdagsordningen 
tillkommer en ledamot av statsrådet;

och skulle underrättelse om denna 
skrivelses innehåll meddelas vederbö
rande utskott samt riksdagens kanslide
puterade.

§ 9
Föredrogs var efter annan och hän

visades till bevillningsutskottet Kungl. 
Maj:ts å bordet vilande propositioner:

nr 7, med förslag till förordning om 
höjd mervärdeskatt på vissa varor, 

nr 8, med förslag till förordning om 
ändring i förordningen (1961:394) om 
tobaksskatt, m. m., och

nr 9, med förslag till lag om ändring i 
uppbördsförordningen (1953: 272).

§ 10
Föredrogs och hänvisades till banko

utskottet riksdagens lönedelegations å
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bordet vilande redogörelse för dess 
verksamhet under år 1969.

§ 11
Föredrogs var för sig följande å bor

det vilande motioner; och hänvisades 
därvid

till utrikesutskottet motionen nr 1;
till konstitutionsutskottet motionerna 

nr 2—4;
till statsutskottet motionerna nr 5 och

C.
Vid föredragning av den å bordet vi

lande motionen nr 7, om åtgärder mot 
könsdiskriminering, hänvisades motio
nen, såvitt avsåg punkterna 3 och 4 i 
motionens hemställan, till allmänna be
redningsutskottet och i övrigt till stats
utskottet.

Härefter föredrogs var för sig följan
de å bordet vilande motioner; och 
hänvisades därvid

till statsutskottet motionerna nr 8— 
19;

till bevillningsutskottet motionerna 
nr 20—23;

till bankoutskottet motionerna nr 24 
och 25;

till lagutskott motionerna nr 26—31.
Vid föredragning av den å bordet 

vilande motionen nr 32, om åtgärder 
mot könsdiskriminering, hänvisades 
motionen, såvitt avsåg inkomstpröv
ningen inom studiemedelssystemet, till 
lagutskott och i övrigt till allmänna be
redningsutskottet.

Slutligen föredrogs var för sig föl
jande å bordet vilande motioner; och 
hänvisades därvid

till lagutskott motionerna nr 33—44;
till jordbruksutskottet motionerna nr 

45—47; samt
till allmänna beredningsutskottet mo

tionerna nr 48—50.

§ 12
Föredrogs och hänvisades till lagut

skott justitieombudsmännens till inne
varande riksdag avgivna, å bordet vi
lande ämbetsberättelse.

§ 13
Föredrogs och hänvisades till konsti

tutionsutskottet riksdagens revisorers å 
bordet vilande verksamhetsberättelse 
för år 1969.

§ 14
Föredrogs var för sig följande, vid 

kammarens nästföregående sammanträ
de gjorda men då bordlagda interpella- 
tionsframställningar, nämligen av:

fru Marklund (vpk), till herr statsrå
det och chefen för industridepartemen
tet angående en förbättrad företagsde
mokrati inom LKAB,

herr Wiklund i Stockholm (fp), till 
herr statsrådet och chefen för justitie
departementet angående verkställighe
ten av påföljd av brott begånget i an
nan europeisk stat,

herr Hansson i Skegrie (ep), till herr 
statsrådet och chefen för finansdepar
tementet angående den bebådade änd
rade kapitalbeskattningens inverkan på 
näringspolitik och samhällsekonomi, 

herr Blomkvist (s), till herr statsrå
det och chefen för utbildningsdeparte
mentet angående skolans undervisning 
om parterna på arbetsmarknaden, 

herr Börjesson i Glömminge (ep), till 
herr statsrådet och chefen för jord
bruksdepartementet angående förbätt
ring av det ekonomiska stödet åt fiska
re,

herr Wennerjors (m), till herr stats
rådet och chefen för industrideparte
mentet angående effektivisering av la
gerhållning och distribution inom den 
offentliga sektorn,

herr Stridsman (ep), till herr stats
rådet och chefen för försvarsdeparte
mentet angående återförande till tidi
gare fastighetsägare av viss för militära 
ändamål disponerad skogsmark i Norr
bottens län,

herr Bergman (s), till statsrådet fru 
Odhnoff angående reglerna för statsbi
drag till kommunala bostadstillägg, 

herr Johansson i Skärstad (ep), till 
herr statsrådet och chefen för utbild-
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Interpellation ang. inrättande av professurer i socialpolitik

ningsdepartementet angående informa
tionen om den relativa betvgsskalans 
tillämpning,

fru Kristensson (m), till hans excel
lens herr ministern för utrikes ärende
na angående de svenska insatserna för 
hjälp åt Biafras folk, samt

herr Holmberg (m), till herr statsrå
det och chefen för inrikesdepartementet 
angående de s. k. paritetslånen för bo
stadsbyggande.

Kammaren biföll dessa framställ.- 
ningar.

§ 15
På hemställan av herr talmannen be

slöt kammaren, att Kungl. Maj :ts pro
positioner nr 1 och nr 2 skulle uppföras 
sist å föredragningslistan för kamma
rens nästkommande sammanträde.

§ 16
Interpellation ang. inrättande av 

professurer i socialpolitik

Ordet lämnades på begäran till

Fru GRADIN (s), som yttrade:
Herr talman! Behovet av en planmäs

sig och samordnad social forskning är 
betydande och väl dokumenterat. Da
gens samhälle med snabba och genom
gripande förändringar ställer inte minst 
forskningen och den högre utbildning
en inför nya problem. Frågan om den 
sociala forskningen är därför av stor 
angelägenhetsgrad såväl för den yrkes
verksamma kåren av socialarbetare och 
samhällsadministratörer som för social
högskolorna från deras utbildningssyn- 
punkt.

Detta understryks också av föredra
gande statsrådet i årets statsverkspro- 
position. Där framhålls behovet av 
forskning och utvecklingsarbete inom 
det sociala området. Föredraganden 
konstaterar vidare att det förekommer 
forskning rörande socialpolitiska pro
blem i stor omfattning, eftersom forsk

ning inom bl. a. beteendevetenskapliga, 
ekonomiska, juridiska, medicinska och 
statsvetenskapliga ämnen ofta berör so
cialpolitiska problem. Föredraganden 
finner det därför angeläget att en fort
löpande samverkan mellan forskarna 
och de för socialpolitiken ansvariga ad
ministratörerna och fältarbetarna kom
mer till stånd. Åtgärder i detta syfte har 
vidtagits bl. a. genom den samarbets- 
kommitté för social forskning som knu
tits till socialdepartementet.

Den sociala forskningen är emeller
tid oumbärlig för en fortsatt god kvali
tativ utbildning vid socialhögskolorna. 
Vid olika tillfällen har därför krävts att 
professurer med inriktning bl. a. på so
cialpolitik skulle inrättas vid socialhög
skolorna. I fjolårets statsverksproposi- 
tion ansåg sig föredraganden inte be
redd att inrätta professurer i socialpo
litik innan vissa problem utretts ytter
ligare. Begreppet socialpolitik spänner 
över ett utomordentligt brett forsknings
fält. Det var därför nödvändigt med en 
precisering av vilka delar av det so
cialpolitiska området som borde priori
teras i fråga om forskningsresurser. 
Med anledning av detta uttalande till
sattes en arbetsgrupp, som presenterat 
den önskade prioriteringen och under
laget för en fortsatt handläggning av 
frågan. Ett genomarbetat förslag till en 
inledande forskningsverksamhet vid so
cialhögskolorna har utbildningsdeparte
mentet därför haft tillgång till i sam
band med årets budgetarbete.

Föredraganden finner också att en 
professur inom det socialpolitiska om
rådet bör inrättas. Men något konkret 
förslag följer inte. Även i år anser sig 
föredraganden behöva klarlägga vissa 
frågor ytterligare. Först sedan dessa 
frågor klarlagts avser föredraganden att 
återkomma till Kungl. Maj:t med för
slag rörande tidpunkt för inrättande av 
ifrågavarande professur.

Med hänvisning till det anförda an
håller jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet och chefen för utbild-
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Interpellation ang. arbetsmedicinska institutets arbetsuppgifter

ningsdepartementet få ställa följande 
frågor:

1. Vilka frågor behöver ytterligare 
klarläggas innan ställning kan tas be
träffande professurer i socialpolitik?

2. Är dessa ännu outredda frågor av 
så okomplicerad natur att man kan 
vänta sig ett konkret förslag till årets 
riksdag?

Denna anhållan bordlädes.

§ 17
Interpellation ang. arbetsmedicinska 

institutets arbetsuppgifter

Ordet lämnades på begäran till

Fru RYDING (vpk), som yttrade:
Herr talman! Arbetsmedicinska in

stitutet tillkom 1966 med uppgift att be
driva forskning och göra undersökning
ar om bl. a. arbetsmiljöns påverkan på 
människor, yrkessjukdomsrisker och yr- 
keshygien, föreslå åtgärder för att un
danröja hälsorisker, vara informations- 
organ i yrkeshygieniska och arbetsfy- 
siologiska frågor, ta initiativ till ut
vecklings- och forskningsarbete samt ut
bilda tekniker, läkare och annan per
sonal inom sitt arbetsområde.

Inte minst från fackligt håll har 
ställts stora förväntningar på detta in
stitut. Med hänsyn till dess mycket an
gelägna och brådskande uppgifter är 
det nödvändigt att institutet kan arbeta 
effektivt och verka i de anställdas in
tressen och inte ens får misstänkas vara 
lierat med arbetsgivarintressen. Läget 
i fråga om arbetarmiljöskydd i dag vi
sar, att arbetsgivarna väger de anställ
das hälsa mot kostnaderna, varvid de 
senare prioriteras av rent vinstintresse. 
Under sådana förhållanden måste mil
jöskyddet skiljas från SAF, och i stället 
bör det vara de anställda som blir hu
vudagerande.

Tyvärr har det nu visat sig, att ar
betsmedicinska institutet inte arbetar i

nivå med sina uppgifter. Dess knytning 
till SAF är uppenbar bl. a. genom att 
överdirektören tidigare varit anställd 
där och en annan tongivande chefs
tjänsteman t. o. m. år 1969 varit knuten 
både till SAF och till institutet. Till
ståndet på arbetsmedicinska institutet 
kan i dag betecknas som närmast skan
dalöst. Som framgår av en JO-anmälan 
har en omfattande silikosutredning inte 
bearbetats. En utredning av ambitiösa 
tjänstemän har stoppats och överläm
nats till ett privat bolag utan anbudsför
farande. Antalet vakanser för viktiga 
tjänster har ökat. En rad tjänstemän 
på viktiga poster har begärt tjänstledig
het, därför att de inte ansett sig kunna 
arbeta inom institutet, bland dem under 
de senaste dagarna den administrative 
direktören.

Detta har gjort att institutet långt
ifrån kunnat fylla de uppgifter som det 
ålagts. Uppenbart är att knytningen till 
SAF och det intima samarbetet med 
det av SAF styrda PA-rådet bär en 
mycket stor del av ansvaret för denna 
utveckling.

Arbetarskyddsstyrelsen och yrkesin
spektionen tilldelas i årets budget öka
de ekonomiska resurser för sin verk
samhet. För att kunna tillgodogöra sig 
dessa ökade resurser på bästa möjliga 
sätt hade det givetvis varit lyckligt om 
arbetsmedicinska institutet i dag efter 
sina tre års verksamhet på ett tillfreds
ställande sätt hade kunnat fullgöra sina 
uppgifter enligt de omfattande instruk
tioner som utfärdades vid dess till
komst. Så är emellertid alls inte fallet, 
varför det måste anses synnerligen an
geläget att åtgärder omedelbart vidta
ges från statsmakternas sida; dessa 
måste få insyn i institutets arbete på ett 
helt annat sätt än vad man nu har. En 
redovisning för dessa åtgärder vore av 
stort värde, inte minst för att i möjli
gaste mån eliminera den misstro som 
med fullt fog för närvarande finns när 
det gäller arbetsmedicinska institutets 
verksamhet.
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Interpellation

Med stöd av vad jag anfört anhåller 
jag om kammarens tillstånd att till stats
rådet och chefen för socialdepartemen
tet få ställa följande fråga:

Vilka omedelbara åtgärder ämnar 
statsrådet vidtaga med sikte på att göra 
arbetsmedicinska institutet till ett ef
fektivt organ för de anställdas intres
sen så att det därmed kan fylla de upp
gifter som finns i dess instruktion från 
Kungl. Maj:t?

Denna anhållan bordlädes.

§ 18
Interpellation ang. insatserna för hjälp 

åt Biafras folk

Ordet lämnades på begäran till

Herr SVENSSON i Kungälv (s), som 
yttrade:

Herr talman! Sedan kriget i Nigeria 
nu äntligen tagit slut borde hjälpen till 
de drabbade och nödlidande männi
skorna kunna sättas in omedelbart och 
med full styrka. För att katastrof skall 
kunna undvikas är detta också nödvän
digt. Enligt en uppgift av president 
Julius Nyerere i Tanzania är förlusten 
av människoliv tre gånger så stor i Ni- 
geriakonflikten som i Vietnam. Det sä
ger något om dess hittillsvarande om
fattning. Risk finns nu, när de poli
tiska hindren borde vara borta, att ka
tastrofen inte hejdas utan att läget för
värras. Allt behöver därför göras för att 
förhindra detta. Det kan endast ske i 
samarbete mellan de förenade tillgäng
liga krafterna från länder världen över. 
Den svenska regeringen har också hand
lat med berömvärd snabbhet. Det vore 
emellertid önskvärt att få såväl en redo
görelse i riksdagen för de vidtagna åt
gärderna som en diskussion i anslut
ning till denna redovisning.

Med hänvisning till det sagda får jag 
anhålla om kammarens tillstånd att till 
hans excellens herr ministern för utri
kes ärendena få ställa följande fråga:

ang. insatserna för hjälp åt Biafras folk

År Ers excellens villig att lämna riks
dagen en redogörelse för

1. de försök som gjorts från den 
svenska regeringen för att få i gång 
transporterna från den förenade kyrko- 
hjälpen, Röda korset och eventuellt and
ra hjälporganisationer till de nödli
dande,

2. de diskussioner som skett med de 
nordiska länderna och andra länder 
för en samordning av insatserna,

3. den eventuella planering som dis
kuterats för långsiktigt bistånd och

4. de hänvändelser som skett till re
geringen i Lagos för att underlätta 
hjälpverksamheten?

Denna anhållan bordlädes.

§ 19
Tillkännagavs, att Kungl. Maj:ts pro

position nr 11, angående Islands an
slutning till EFTA-konventionen, m. m., 
överlämnats till kammaren.

Denna proposition bordlädes.

§ 20
Anmäldes följande motioner:
nr 51, av herr Lundberg, i anledning 

av Kungl. Maj:ts proposition 1969:128, 
med förslag till fastighetsbildningslag,

nr 52, av herr Petersson i Gäddvik 
m. fl., om en översyn av de värnplik
tigas ekonomiska och sociala förmåner,

nr 53, av herr Ericsson i Åtvidaberg, 
om åtgärder för att tillgodose närings
livets behov av yrkesutbildad arbets
kraft,

nr 54, av fröken Åsbrink och herr 
Blomkvist, om åtgärder för att under
lätta invandrarnas inordnande i det 
svenska samhället,

nr 55, av herr Bergman m. fl., an
gående det kommunala bostadstilläg
get, m. in.,

nr 56, av herr Eriksson i Bäckmora 
m. fl., om en effektivare arbetsförmed
lingsverksamhet,

nr 57, av herr Gustafson i Göteborg
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m. fl., om statligt stöd åt Norrland, 
nr 58, av fru Marklund m. fl., i an

ledning av Kungl. Maj:ts framställning 
om anslag till Arbetsmarknadsutbild
ning m. m.,

nr 59, av herr Westberg i Ljusdal 
m. fl., om förstärkning av prognosverk
samheten på arbetsmarknadens område,

nr 60, av herrar Johansson i Skärstad 
och Polstam, om inrättande av omkör- 
ningsfiler,

nr 61, av herrar Petersson i Gäddvik 
och Nilsson i Agnäs, i anledning av 
Kungl. Maj:ts framställning om anslag 
till Ersättning till trafikföretag för drift 
av icke lönsamma busslinjer,

nr 62, av herr Westberg i Ljusdal 
m. fl., angående trafikpolitiken,

nr 63, av herr Dahlgren m. fl., om ut
redning angående de statliga skogar
nas lönsamhet m. m.,

nr 64, av herr Gustavsson i Alvesta 
m. fl., om löneavdrag för statstjänste
man vid tjänstledighet för riksdags- 
mannauppdrag,

nr 65, av herr Ericsson i Åtvidaberg, 
om rätt till skattefri avsättning till om
skolnings- och utbildningsfonder, 

nr 66, av herr Gustafson i Göteborg 
m. fl., om statligt stöd åt Norrland, 

nr 67, av herr Petersson i Gäddvik 
in. fl., angående statens vattenfallsverks 
redovisning för kommunal beskattning 
av inkomst från kraftverk,

nr 68, av herr Petersson i Gäddvik 
m. fl., angående taxeringsvärdena för 
statens vattenfallsverks vattenkraftsan
läggningar,

nr 69, av herr Gustafson i Göteborg 
m. fl., om statligt stöd åt Norrland, 

nr 70, av herr Petersson i Gäddvik 
m. fl., om automatisk överföring av 
medel från postlönekonto till annan 
bank,

nr 71, av herr Andersson i Storfors 
m. fl., om en översyn av bestämmelser
na angående tillsyn av stiftelser, m. m., 

nr 72, av herrar Ericson i Örebro 
och Göransson, angående olovlig värv
ning,

nr 73, av herr Wahlund, om straff 
för flygplanskapning,

nr 74, av herr Hermansson m. fl., om 
upphävande i statstjänstemannalagen 
av motsvarigheten till § 32 i SAF :s 
stadgar,

nr 75, av herr Hermansson m. fl., om 
förstärkning av personalrepresentatio
nen i nämnder och styrelser inom den 
offentliga sektorn,

nr 76, av herr Jonsson i Mora m. fl., 
om rätt för person med partiell för
tidspension att tillgodoräkna sig ATP- 
poäng,

nr 77, av herr Lundberg, i anledning 
av Kungl. Maj :ts proposition 1969:128, 
med förslag till fastighetsbildningslag, 

nr 78, av herr Romanus m. fl., om 
upphävande av affärstidslagen,

nr 79, av fru Sundberg m. fl., om kon
troll av bilhandel och bilreparationer, 
samt

nr 80, av herr Gustafson i Göteborg 
m. fl., om statligt stöd åt Norrland.

Dessa motioner bordlädes.

§ 21
Upplästes och lades till handlingarna 

följande till kammaren inkomna proto
koll:

Protokoll, hållet vid sammanträ
de med herr talmannen och de 
kammarens ledamöter, som blivit 
utsedda att jämte talmännen till
sätta kammarens kanslipersonal, 
den 14 januari 1970.

1 §
Sedan herr talmannen anmält, att 

han utsett bankdirektören, jur. kand. 
Åke Gustafsson och kronofogden, jur. 
kand. Bertil Björnsson till ersättare att 
från och med den 10 januari 1970 vid 
förfall för sekreteraren bestrida sekrete- 
rargöromålen inom kammaren m. m., 
beslöt herrar deputerade att arvode 
till Gustafsson skulle utgå med 700 kro
nor per månad och till Björnsson med 
300 kronor per månad.
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2 §

Herrar deputerade beslöt utse: 
kanslirådet, jur. kand. Erland Kock 

till stomnotarie från och med den 10 
januari 1970 mot ett arvode av 3 094 
kronor per månad jämte personlig lö- 
nefyllnad med 300 kronor per månad;

kronofogden, jur. kand. Bertil Björns
son till biträdande jurist från och med 
den 1 januari 1970 mot ett arvode av 
2 244 kronor per månad; samt

fögderisekreteraren Curt Berggrén 
till förste kanslist från och med den 1 
januari 1970 mot ett arvode av 2 983 
kronor per månad jämte personlig lö- 
nefyllnad med 200 kronor per månad.

3 §
Herr talmannen anmälde dels att de 

hos kammaren arvodesanställda förste 
stenograferna herr Bertil Arborén, fru 
Signhild Elfner och herr Hans Heim- 
biirger ävensom stenograferna fröken 
Anita Hallberg, herr Bengt Hennings- 
son, fru Ingrid Nilsson samt herrar 
Lars Nilsson, Göte Schenning, Bune 
Söderström och Gustaf Titz inträtt i 
tjänstgöring hos kammaren från och 
med den 10 januari 1970, dels ock att 
den likaledes arvodesanställde förste 
stenografen herr Anders Norrman, som 
på särskild anmodan handhaft förbe
redelserna för och anordnandet av prov 
med stenografer och referenter, inträtt 
i tjänstgöring från och med den 8 ja
nuari 1970.

4 §
Herrar deputerade beslöt utse fru 

Barbro Lyssarides och fröken Lisbeth 
Mattsson till reservstenografer från och 
med den 10 januari 1970.

5 §
Herrar deputerade beslöt vidare utse 

fru Ingegerd Carlsén, fru Ingrid Eldin, 
fru Gunvor Elg, fru Ulla Fernroth, herr 
Vincent Landén, fru Lillemor Miskar, 
fru Kerstin Mörk och fru Kjerstin Sohl- 
berg till maskinskrivare vid snabbpro

tokollet från och med den 10 januari 
1970. Fru Eldin och fru Solilberg skulle 
dock med halvtidsjänstgöring tillsam
mans uppehålla en tjänst som maskin
skrivare.

6 §

Herrar deputerade beslöt ytterligare 
förordna förste stenografen herr Anders 
Norrman att från och med den 8 januari 
1970 mot ett upp dragstillägg beräknat 
efter 78 kronor per månad vara före
dragande i samtliga ärenden rörande 
kammarens stenografkår och maskin
skrivare vid snabbprotokollet samt att 
under kammarens sekreterare själv
ständigt avgöra frågor rörande organi
sationen av stenografkårens arbete.

7 §
I skrivelse den 10 januari 1970 hade 

maskinskrivarna vid snabbprotokollet 
fru Ingegerd Carlsén och fru Gunvor 
Elg anhållit om tjänstledighet för en
skilda angelägenheter från och med den 
10 januari 1970 tills vidare.

Herrar deputerade beslöt i anledning 
härav dels bevilja fru Carlsén och fru 
Elg begärda ledigheter, dels förordna 
fru Birgit Lokrantz att under fru Carl- 
séns ledighet uppehålla hennes tjänst 
som maskinskrivare, dels ock att med 
förordnande å fru Elgs tjänst skulle 
tills vidare anstå.

8 §

Herrar deputerade beslöt slutligen 
bemyndiga herr talmannen att i sam
råd med sekreteraren förordna om vi
karie vid kortare ledigheter för kam
marens tjänstemän.

In fidem
Sune K. Johansson

§ 22
Meddelande om enkla frågor

Meddelades, att herr talmannen till
ställts fem enkla frågor, nämligen av:
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herr Andersson i Storfors (s), till herr 
statsrådet och chefen för kommunika
tionsdepartementet angående kommuns 
bidrag till indragningshotade tågturer, 

herr Nordstrandh (m), till herr stats
rådet och chefen för utbildningsdepar
tementet angående skolöverstyrelsens 
utredning om användningen av betyg 
och test vid utbildning och anställning, 

herr Clarkson (m), till herr statsrå
det och chefen för kommunikationsde
partementet angående förbättring av 
räddningstjänst och säkerhetsanord
ningar vid flygplatser,

herr Andersson i Örebro (fp), till 
herr statsrådet och chefen för justitie

departementet angående åtgärder för att 
förhindra s. k. automatiska reklamsam
tal över telefonnätet, samt

herr Eliasson i Sundborn (ep), till 
herr statsrådet och chefen för finans
departementet angående tidpunkten för 
tillsättande av en utredning rörande 
skatteutjämningssystemet och kostnads
fördelningen mellan stat och kommun.

§ 23
Justerades protokollsutdrag. 
Kammarens ledamöter åtskildes här

efter kl. 10.28.
In fidem

Sune K. Johansson
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